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Úvodem
Na podzim tohoto roku vstupuje naše škola do svého jubilea. Zkusme si při-
pomenout její životopis. Podívejme se společně na její narození, její blízké 
i vzdálenější pečovatele, její trvalou krásu, zrající moudrost i mladistvou 
houževnatost. Vraťme se jen o pár roků zpět a možná si lépe uvědomíme, proč 
právě takto vypadá její nynější tvář, její povaha i nálady, její životní krédo 
a prostá přání. Nahlédněme do jejích životních začátků a třeba si více budeme 
vážit věcí, které nám připadají již tak samozřejmé.

Lidský věk je v tomto čísle narozenin již poměrně zkušeným znalcem a má 
tu výsadu, že pokud je ještě obdařen zdravým úsudkem i fyzickou kondicí, 
může pracovat, může radit, může i kritizovat, a také už ani jedno z toho ne-
musí. Je to již věc volby a nálady.

Ale škola, ač je jí 70 let, je v podstatě stále v mladém produktivním věku. Ne-
může stárnout, nedovolují jí to žáci a studenti, nedovolují jí to poznatky vědy, 
rozvoj technologií, expanze společenských nároků. A tak se někdy může zdát, 
že je v něčem úplně na začátku, že se trvale rozhlíží a hledá další možnosti 
a směr pro svůj život.

Historie naší školy je značně bohatá a tvořivá. Je to jako s módou, už tu 
skoro všechno bylo... V současné době řeší náš stát nedostatek sester, uvažuje 
se o zkrácení studia. To už tu bylo. Můžete se dozvědět, kdy a jak to dopadlo. 
Škola byla samostatná, i sloučená se školou v Humpolci, pak se opět osamo-
statnila. Co bylo důvodem k její autonomii? I na to najdete odpověď. Škola 
měla různé zřizovatele, poznáme, kdy to bylo třeba nejlepší?

Škola se stále zvětšuje, a pořád má málo místa, co k tomu říci? Sledujme její 
růst.

Od samého počátku má ale škola také několik stálic. Mezi nimi jsou na prv-
ním místě blaho a práva nemocného. Z toho důvodu byla škola založena, a to 
je její stabilní poslání. Od tohoto úhelného kamene se odvíjejí další úkoly, 
a těmi jsou požadavky na vysokou úroveň vědomostí a dovedností absolventů, 
značnou erudovanost vyučujících, úzkou spolupráci se zdravotníky v ne-
mocnicích, sociálních zařízeních, ambulancích a dalších institucích, které 
se školou profesionálně vychovávají budoucí zdravotnický personál. V nepo-
slední řadě je také dlouholetou platnou hodnotou ta skutečnost, že škola má 
kolem sebe lidi, kteří ji mají rádi a dělají kvůli ní i to, co by nemuseli. Jsou to 
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lidé jak přímo v ní čili personál, tak sestry a lékaři a další pracovníci ve zdra-
votnických a sociálních zařízeních, ale jsou to i představitelé úřadů jak města 
či kraje, tak i ministerstev. 

Všem těmto lidem chci věnovat uznání a poděkování.
Děkuji zakladatelům naší školy za jejich víru v její opodstatnění, jejich 

nasazení pro její vznik a přeji škole, aby i nadále prospívala nemocným 
a přinášela přesvědčivé výsledky své práce v podobě kvalitních absolven-
tů–zdravotníků.

Naděžda Vrbatová,  
ředitelka Střední zdravotnické školy  
a Vyšší odborné školy zdravotnické 
 v Havlíčkově Brodě
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Vše nejlepší k sedmdesátým narozeninám

Každá škola je svým způsobem jedinečná a výjimečná. Je to živý organismus, 
který v čase modeluje proměňující se společnost, reaguje na potřeby trhu prá-
ce, propojuje přítomnost a budoucnost. Střední zdravotnická škola a Vyšší 
odborná škola zdravotnická Havlíčkův Brod je v mých očích dílnou lidství 
a lidskosti, školou náročnou, místem s plně využitým odborným a lidským 
potenciálem. Na zdravotnické školy vždy nastupovali studentky a studenti, 
kteří v sobě našli obrovskou odvahu k pomoci bližním s vědomím, že se při-
pravují na profesi nelehkou, vyžadující trpělivost a empatii.

Za sedmdesát let trvání školy se možná několikrát změnila barva její fasády, 
ale to nic neměnilo na tom, že v celém čase své existence si zdravotní škola 
v Havlíčkově Brodě vytvořila pevné místo v povědomí města i novodobého 
kraje, utvářela se pod prozíravým a smysluplným vedením ředitelů, kteří byli 
odborně na výši, měli jasnou vizi o budoucnosti, kvalitě i poslání této institu-
ce a prokázali ve složitých a těžkých společenských situacích kvalitu lidskou, 
morální a charakterovou.

Střední zdravotnická škola a Vyšší odborná škola zdravotnická Havlíčkův 
Brod je, stejně jako i jiné vzdělávací instituce, tvůrcem tradic – na ty dobré 
je třeba navazovat, pěstovat je a uchovávat. Připomínání si historie je před-
pokladem pro pochopení a vstřebávání přítomnosti, protože mládí v našich 
školách je v přítomnosti časem budoucím.

Ideální střední škola je ta, která svým žákům dovolí a umožní rozvíjet se. 
Střední zdravotnická škola a Vyšší odborná škola zdravotnická Havlíčkův 
Brod je dnes moderní, stabilní subjekt fungující ve prospěch kraje, města 
a zaměstnavatelů. Nejen za to patří dík všem minulým i současným pedago-
gům a zaměstnancům školy, všem partnerům, kteří svou podporou přispívají 
k rozvoji školních i mimoškolních aktivit, a také městu, které vychází škole 
vstříc.

Ing. Jana Fialová,  
radní Kraje Vysočina pro oblast školství,  
mládeže a sportu
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Poděkování

Především bych chtěl poděkovat všem svym milým kolegyním, které se mnou 
měly trpělivost, neúnavně odpovídaly na mé všetečné otázky a opravovaly má 
pochybení.

Zvláště děkuji naší paní ředitelce Mgr. Naděždě Vrbatové, PhD., za krásné 
úvodní slovo, charakteritiky minulých ředitelů a především za její redakční 
činnost, která jí ubírala čas z již tak dost napjatého pracovního plánu.

Dále děkuji Mgr. Heleně Bočkové za zapůjčení její diplomové práce, která se 
zevrubně a erudovaně zaobírá zdravotnictvím a zdravovotnickým školstvím 
na okrese Havlíčkův Brod do roku 1986 a obsahuje nepřeberné množství dat 
a informací, bez nichž by moje práce byla nesmírně obtížná, ne-li v takovém 
rozsahu nemožná.

V neposlední řadě pak děkuji Mgr. Miroslavě Švecové za příspěvky k 
oborům zdravotnický asistent a všeobecná diplomovaná sestra i ostatním ko-
legyním, které mi tak či onak přispěly svými informacemi. 

Jan Štrobl,  
autor textů, 10. 7. 2016
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Prolegomena
Zdravotnická škola v Havlíčkově Brodě byla vždy úzce spojena se zdejší ne-
mocnicí a psychiatrickou léčebnou. Jejím primárním úkolem bylo zajistit 
oběma ústavům dostatek odborně vzdělaných zdravotních sester, a proto byla 
ve svých počátcích také vedením nemocnice přímo řízena. Avšak všechno má 
i svoji prapříčinu a snad tedy nebude na škodu malý exkurz do dávné historie.

Snahy pomáhat trpícím se táhnou jako nit historií lidstva již od úsvitu dějin. 
V různých dobách se k tomuto úkolu přistupovalo různě – podle stavu společ-
nosti a úrovně poznání. Středověké špitály se vyvinuly z raně křesťanských 
útulků pro pocestné a poutníky. Slovo špitál (hospitale) souvisí s latinskými 
pojmy hospes (host, hostitel) a hospitium (pohostinství). Nejstarší západoevrop-
ské útulky pro poutníky nebo chudé a nemocné byly od 8. století zřizovány 
při klášterech, u sídel biskupů a kapitul, od 12. století také z iniciativy měšťa-
nů, šlechty nebo panovníka. Již během 11. století započal proces oddělování 
funkcí hospiců pro poutníky a špitálů určených k péči o osoby chudé, staré, 
nemocné nebo o opuštěné děti. Ačkoliv péče o bližního byla povinností kaž-
dého křesťana, od 12. století se jí věnovala především špitální bratrstva, která 
později přerůstala v rytířské řády. Nemoc nebývala prvotním důvodem k při-
jetí do špitálu, ale často jen průvodním jevem chudoby nebo stáří. Tehdejší 
špitály se svým posláním tak blížily dnešním léčebnám dlouhodobě nemoc-
ných, domovům seniorů nebo hospicům spíše než moderním nemocnicím. 
Naprostá většina nemocných byla totiž ošetřována ve svých domovech.

První špitál byl v našem městě, tehdejším Německém Brodě, založen u kos-
tela sv. Kateřiny někdy před rokem 1261 Řádem německých rytířů. Přesný rok 
i ostatní okolnosti jeho založení nejsou známy, protože původní zakládací lis-
tina, zároveň s většinou městského archivu, shořela při velikém požáru roku 
1662. Německobrodský špitál patřil k nejstarším v Čechách, což je výslovně 
zdůrazněno v nové nadační listině z roku 1799.

Řád německých rytířů (Domus hospitalis Sanctae Mariae Teutonicorum) byl za-
ložen v Akkonu roku 1190 jako špitální bratrstvo měšťany z Lübecku a Brém. 
V letech 1198-99 byl pak ukončen proces přeměny původního špitálního 
bratrstva v rytířský řád, který svým názvem navázal na tradice německého 
špitálu Panny Marie v Jeruzalémě.



10        PROLEgOmENA

Kdy se Řád usadil v Německém Brodě nevíme, ale jisté je to, že roku 1261 za-
sílá Smil z Lichtenburka svůj smírčí výrok, jímž řeší spor německobrodských 
měšťanů s jejich farářem, členem Řádu německých rytířů: „...fidelibus suis iudici 
ceterisque civibus in Brod.“

První zpráva o kostele sv. Kateřiny se špitálem se nám dochovala z roku 
1319. Listinou, vydanou 22. března 1319 na prosbu Lva Puchinéra v Římě, 
se udělují odpustky pro „všechny nábožné, kteříž by o jistých slavnostech a svátcích 
špitální kostel sv. Kateřiny navštívili a zde kajícně se vyzpovídali a nápomocné ruky po-
dali a pro ty, kteříž by vyprovázeli kněze s velebnou svátostí k nemocnému jdoucího“. Tuto 
listinu potvrdil 30. května téhož roku scholastik pražského kostela Oldřich, 
zástupce pražského biskupa Jana, který byl právě u římské kurie. Tento špitál 
pro „chudé a ubohé“ se později označuje také jako špitál sv. Kateřiny.

Správu špitálu vedl špitální kněz, který byl členem Řádu německých rytířů, 
majících v Německém Brodě svoji komendu až do roku 1422. Fondy kostela 
a špitálu byly společné a tvořily ještě v 16. století „záduší špitála“. Rovněž se 
nedochovaly žádné zprávy o základním jmění špitálu, ačkoliv je velmi prav-
děpodobné, že „grunt špitálský“ o němž se činí první zmínka v 15. století 
a jenž se později uvádí jménem „Špitálsko“, náležel špitálu již při jeho založe-
ní a byl hlavním pramenem jeho důchodů. Příjmy špitálu však záhy vzrůstaly, 
podobně jako v pozdějších dobách, různými dary a odkazy bohatých měšťanů.

Špitálský grunt byly pozemky, na jejichž části se dnes rozkládá místní část 
Vysočany a Špitálský dvůr, dnes Agrozet České Budějovice.

Na rytině město v roce 1704. Vpravo vedle dřevěného mostu špitál sv. Kateřiny s kostelem a zvonicí
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Roku 1422 byl kostel i se špitálem zničen husitskými vojsky, stejně jako celé 
město. Když se pak začalo město vzpamatovávat z pohromy, byl obnoven špi-
tál i kostel sv. Kateřiny, ale sloužil pak již jen pro německobrodské měšťany 
a nikoliv pro „obecný lid“ z Německého Brodu a okolí.

Německobrodský špitál přestál během staletí mnoho pohrom, ale nikdy ne-
přestal na delší dobu působit. Pronikavé změny ve správě špitálu nastaly roku 
1894, kdy městský radní a tehdejší zemský poslanec Vojtěch Weidenhoffer 
věnoval „pro chudé občany a občanky německobrodské“ nový přízemní dům, 
který toho roku vystavěl svým nákladem a k tomu účelu na obecním spáleniš-
ti čp. 190 a 191 na Vrabčím trhu. Městské zastupitelstvo tento štědrý dar přijalo 
a nově upravilo zakládací listinu špitálu z roku 1799. Zajímavé je, že již podle 
darovací listiny Vojtěcha Weidenhoffera byla nově vystavená budova určena 
nejen chudým měšťanům a měšťkám, ale „i vůbec příslušníkům této obce“.

Městské zastupitelstvo svěřilo 16. srpna 1894 správu tohoto ústavu Kon-
gregaci milosrdných sester III. řádu sv. Františka (tzv. Šedým sestrám), které se 
o ústav v příštích letech staraly přímo příkladně a později působily až do roku 
1958 v brodské nemocnici.

Už v roce 1853 se rodné sestry, Anna (později S. M. Dulcelína) a Marie (později  
S. M. Xaverie) Plaňanské, a jejich přítelkyně Františka (později S. M. Johana) Grossma-
nnová–první představená pevně rozhodly založit spolek pro ošetřování nemocných, jehož 
zvláštním účelem bylo vyhledávat a ošetřovat všechny opuštěné a zanedbané nemocné bez 
rozdílu náboženství a národnosti, jen z lásky k Bohu, bez nároků na odměnu. Též vyhle-
dávaly opuštěné a umírající a staraly se o jejich pohřbení. 23. března 1856 sestry oblékly 
řeholní šat – černý hábit s šedým límcem a šedým pláštěm. Podle toho jim lidé začali říkat 

„Šedé sestry“, i když se sestry chtěly jmenovat „Chudé sestry“, jimiž také opravdu byly. Změ-
ny názvu však nedosáhly, ani když vyměnily šedé roucho za černý hábit. V Hradci Králové 
měly svou soukromou ošetřovatelskou školu. Ta byla roku 1949 zestátněna. Po odsunutí 
z nemocnic komunistickým režimem přešly sestry do služeb sociální péče v domovech dů-
chodců, léčeben pro dlouhodobě nemocné a k mentálně postiženým dětem.

Když se špitálníci na podzim roku 1894 přestěhovali do nové budovy, uby-
tovala obec v opuštěném starém špitále několik rodin bez přístřeší. Protože 
tam bydlely většinou starší ženy, byl špitál tehdy posměšně nazýván babinec. 
Na jaře 1909 byla stará a již velmi zchátralá špitální budova zbořena a na je-
jím místě byl zřízen malý ozdobný sad, uprostřed kterého zasadila tělocvičná 
jednota Sokol v den 500. výročí upálení Jana Husa pamětní lípu.
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Jmění špitálu značně vzrůstalo nejen odkazy a dary, ale i příspěvky 
přijímaných osob, takže v letech 1912–1918 obec téměř žádnou podporu ne-
poskytovala. V roce 1926 činilo jeho celkové jmění již 175 000 Kč, v čemž bylo 
zahrnuto mimo jiné 3 114 Kč nadačního jmění, za 104 tisíc cenných papírů  
a 3 ha pozemků u Baštínova, což vynášelo celkem 8 100 Kč. Obec tehdy při-
spívala částkou 21 800 Kč ročně.

V 19. století se léčebné znalosti a postupy stávaly stále sofistikovanějšími a bylo 
zřejmé, že pouhé návštěvy lékařů u nemocných již nedostačují, ale je nutno 
zajistit nad některými pacienty dohled 24 hodin denně. Proto neustále sílil 
tlak na zřizování nemocnic nového typu, kde budou nemocní mimo lékař-
ských zákroků ošetřováni školeným personálem, který kromě ošetřovatelské 
péče zajistí v kritických případech zásah lékaře. Nejinak tomu bylo i v našem 
městě. Proto zde byl již roku 1822 založen „Spolek pro vydržování nemoc-
nice“. Městská rada k tomuto účelu zapůjčila v městské radnici jeden pokoj 
s kuchyní, kde byla čtyři lůžka pro nemocné. Lékařská pomoc a obsluha byly 
bezplatné. Stravování zajišťoval ten, kdo nemocného do nemocnice přivezl.

Laické představy spolku však očividně neodpovídaly potřebám, a tak se 
do věci vložila, patrně na žádost městského chirurga dr. Čermáka, městská 
rada. Proto roku 1853 zřídila nemocniční fond, do kterého plynuly prostředky 
z k tomu účelu zřízených nadací některých měšťanů, čisté výtěžky z akademií, 
plesů, divadelních představení a v neposlední řadě loterie, která byla povolena 
z vyšších míst. Nemocní byli zprvu ubytováni a ošetřováni v zadním traktu 
Suchánkovského domu čp. 51 na náměstí (nyní restaurace Na rynku). Zpočát-
ku měla tato nemocnice čtyři lůžka, později se jejich počet rozšířil na deset.

Protože tato kapacita stále ještě nestačila, započalo roku 1856 město pro 
tehdy ještě městskou nemocnici s výstavbou nového domu čp. 95 na Karlově 
(nyní sídlo městské policie). K její stavbě věnovala městská rada staveniště, 
přivážela na svoje náklady stavební materiál a poskytla větší finanční částku 
na hotovosti. Nová nemocniční budova byla vysvěcena a odevzdána do užívá-
ní v září 1858. Řízení a správu vykonával nemocniční výbor, který se skládal 
ze starosty města, městského děkana, lékaře ústavu a pět členů obecního za-
stupitelstva, kteří byli voleni na dobu tří let. Nemocnice měla již 36 lůžek pro 
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nemocné, dva pokoje pro ošetřovatelský personál, úřadovnu, kuchyni, prá-
delnu a umrlčí komoru. Bližší informace o ošetřovatelském personálu nejsou 
známy. Tato městská nemocnice byla od roku 1853 do roku 1857 soukromým 
ústavem, načež ji c.k. místodržitelství svým výnosem č. 17509 z 26. dubna 
1857 prohlásilo za veřejnou všeobecnou nemocnici, což bylo potvrzeno výno-
sem vysokého c.k. ministerstva (ministerstva vnitra) č. 10226 z 16. srpna 1859.

Roku 1883 byla obec přinucena zakoupit od Vojtěcha Ježka za 1 700 zlatých 
sousední domek čp. 65 a upravit jej na oddělení pro nakažlivé choroby. V roce 
1892 bylo tak v nemocnici již možno ošetřovat 48 nemocných. Ošetřovací taxa 
byla zemským výborem stanovena pro léta 1892–1894 na 59 krejcarů denně. Lé-
kařem zde byl tehdy městský lékař a soudní znalec MUDr. Salomon Vondörfer.

V roce 1897 byla veřejná všeobecná nemocnice zařazena do III. třídy, 
protože podle tříletého průměru zde bylo léčeno ročně 452 nemocných a oše-
třovacích dnů bylo 9 907. V tomto roce se však město vzdalo práva na veřejnou 
nemocnici ve prospěch nové okresní nemocnice, která byla právě dostavěna 
na Horním předměstí, a ze staré veřejné nemocnice se stal městský chorobi-
nec, tedy opět ústav soukromý.

Městský chorobinec na Karlově (Žižkova ul.), v pozadí při silnici infekční pavilon
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V této době byly pro veřejné zdravotnictví významné dva zákony. Především to byl zákon  
č. 68/1870 ř.z., jenž se týče organizace veřejné služby zdravotní. V tomto zákoně bylo 
uvedeno, že nejvyšší dohled nad zdravotnictvím přísluší státní správě. Státní správě, tj. mi-
nisterstvu vnitra, příslušelo zejména:

 − dozorství k nemocnicím, k porodnicím, k domům „pomatených”, domům nalezenců 
a kojných, k ústavům očkovacím, k chorobnicím, k lázním léčivým atd.

 − řízení očkování (tehdy to bylo očkování proti neštovicím – od r. 1798, vzteklině – od r. 
1885, břišnímu tyfu – od r. 1896, choleře – od r. 1896 a proti moru – od r. 1897

 − vykonávání dozoru nad dodržováním zákonů o nakažlivých nemocech, epidemiích 
a „pádu” dobytka, jakož i o prodávání jedů a léků

 − upravování a kontrolování veškerého lékárnictví
 − přihlížení „k ohledání mrtvých a k tomu, aby se plnily zákony o pochování mrtvých, 

o místech pohřebních, a o vykopávání a převážení těl mrtvých”.

Obec vykonávala zákonem stanovené funkce, a to buď v samostatné působnosti, nebo 
v přenesené působnosti. Vykonávat moc a působnost státní ve věcech zdravotních příslušelo 
úřadům politickým. K tomu byla zřízena ve městech, které měly svůj obecní statut, zdravotní 
komise, která byla ustanovena obecním zastupitelstvem. U okresních hejtmanství působily 
okresní císařští lékaři a podle potřeby též okresní císařští veterináři („zvěrolékaři”). V Ně-
meckém Brodě byl roku 1892 c.k. okresním lékařem MUDr. Jan Karas a c.k. okresním 
zvěrolékařem Jan König. Členové zdravotní komise byli: Josef Bureš, MUDr. Norbert 
Havel, František Fetter, Václav Chroustovský, František Nebesař, JUDr. Karel Neuern, 
Alois Pospíšil, Hynek Stejskal, František Tautz a MUDr. Salomon Vondörfer.

Druhým důležitým zákonem byl zákon 19/1888 z.z., pro království České, kterýmž 
upravují se veřejně-právní poměry všeobecných veřejných nemocnic v Čechách. 
Tento zákon určil, jak byla organizována správa veřejných nemocnic. Správním orgá-
nem veřejných nemocnic byla vrchní správa a správní výbory. Vrchní správa se usnášela 
na důležitých věcech týkajících se správy veřejných nemocnic (tj. rozpočtů, výročních účtů, 
systematizace lékařských a úřednických míst, disciplinární odpovědnosti apod.). Správní 
výbor pak vedl správu nemocnice a prováděl usnesení vrchní správy.

Každá veřejná nemocnice musela mít stanovy, potřebné instrukce pro zaměstnance 
a jejich vedoucí (tzv. „funkcionáře”) a domácí řád (§ 8 a 10 tohoto zákona). V instrukcích 
a v domácím řádě byla pak podrobně upravena práva a povinnosti lékařů, správních úřed-
níků a personálu (zřízenců, ošetřovatelského personálu atd.).
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Veřejné nemocnice byly ústavy léčebnými, jimž bylo uděleno tzv. právo veřejnosti a které 
na základě tohoto práva přijímaly osoby stižené „nemocí zhojitelnou”, bez ohledu na je-
jich příslušnost, vyznání a platební schopnost, a které poskytovaly těmto osobám po dobu 
nemoci lékařskou pomoc a plné ošetření. Veřejné nemocnice byly tedy orgány veřejné sprá-
vy, které zároveň sloužily k uskutečnění veřejných úkolů správních. Aby se nemocnice 
mohla prohlásit za veřejnou, muselo se prokázat, zda je nutná její existence v závislosti 
na potřebách příslušného regionu. Při posuzování potřeby veřejnosti se přihlíželo k pomě-
rům zdravotním a „výdělkovým”, k hustotě obyvatelstva, ke vzdálenosti a přístupnosti 
k ostatním veřejným nemocnicím, k budově a k jejím stavebním úpravám, poloze a jejímu 
vnitřnímu vybavení. Nemocnice dále musela být opatřena finančními prostředky.

Zřizovat všeobecné veřejné nemocnice mohly obce, okresy, sbory nebo jednotliví za-
kladatelé. Všechny všeobecné veřejné nemocnice měly své stanovy. Změnu těchto stanov 
schvaloval politický úřad zemský za souhlasu výboru zemského. Stanovy obsahovaly:

 − ustanovení o tom, jak a jaká péče se poskytuje nemocným
 − ustanovení o správě ústavu, tj. o předmětu činnosti orgánů, jimž je správa svěřena.

Byl-li pacient přijat do ústavu, zjišťovalo se, kdo bude hradit náklady související s ošet-
řováním. Po propuštění či úmrtí pak byly požadovány tzv. výlohy vyšetřovací. V případě, 
že výlohy nebyly uspokojivým způsobem uhrazeny, muselo se žádat o uhrazení těchto ne-
dobytných pohledávek z fondu zemského.

Základy hospodářské rovnováhy veřejných nemocnic spočívaly na řádně vyměřených 
ošetřovacích sazbách (taxách), jejichž vyměření bylo podkladem pro rozpočet nemocnice. 
Ošetřovací sazba se vyměřovala podle tří tříd. Většina všeobecných veřejných nemocnic 
měla třídu všeobecnou, tj. III. třídu. Nemocnice, které byly velmi dobře vybaveny, měly 
všechny tři třídy. Rozdělení veřejných nemocnic podle ošetřovacích tříd mělo velký význam 
pro daňové účely. Dani z obratu totiž nebyly podrobeny dodávky a výkony veřejných a oše-
třovacích ústavů na všeobecných třídách. Ošetřovací sazbu v Čechách vyměřoval zemský 
výbor se souhlasem zemského politického úřadu v souladu s tímto zákonem.

V Čechách byly všeobecné veřejné nemocnice samostatnými právnickými osobami, tedy 
veřejnými fondy. Šlo tudíž o veřejné ústavy s právní způsobilostí. Mluvilo-li se tehdy v Če-
chách o všeobecných veřejných nemocnicích, nešlo o ústavy okresní nebo obecní ve smyslu 
zákonů o okresních zastupitelstvech, respektive obecních zřízeních, nýbrž o samostatné 
právnické osoby, které byly na okresích či na obcích nezávislé, které se spravovaly dle svých 
vlastních statutů a z vlastního jmění a pro něž v Čechách platil speciální zákon, nikoliv 
tedy zákony týkající se hospodaření v okresech či v obcích. Řídily se zákonem č. 19/1888 
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č.z.z. a předpisy upravujícími stanovy pro jednotlivé ústavy podle stanov vydaných 
v souladu s místodržitelskou vyhláškou z 12. 3. 1890 č. 33 č.z.z. V těchto stanovách byly 
zakotveny povinnosti zakladatelů nemocnic (okresů a obcí). Zakladatelé museli přispívat 
veřejným nemocnicím dotacemi a poskytovat bezúročné zálohy či půjčky. Ve stanovách pak 
bylo dále uvedeno, že zakladatel nemocnice (okres, obec) věnuje všeobecné veřejné nemocnici 
budovy a potřebné nemovitosti k bezúplatnému užívání po dobu existence všeobecné veřej-
né nemocnice.

Osoby, které byly „stižené nemocí nezhojitelnou” či „stižené neduhy chronickými” a kte-
ré nepotřebovaly neustálý lékařský dohled a stálou péči, patřily do domácí péče. Naopak 
osoby, které potřebovaly nepřerušeného lékařského dohledu a stálé péče, se hospitalizovaly 
ve všeobecných veřejných nemocnicích.

Do všeobecných nemocnic byli přijímáni pacienti, kteří předali „vysvědčení lékařské”, 
a osoby, jejichž zdravotní stav nasvědčoval nutnosti ošetření, tj. i bez tohoto „vysvědčení.” 
V obou případech však záleželo na rozhodnutí příslušného lékaře ústavu, který na svou 
vlastní odpovědnost rozhodl o nutnosti přijetí. Žádnému těžce nemocnému se však nesměl 
odepřít vstup do nemocnice jenom z toho důvodu, že nemá příslušné „listiny”, prokazující 
jeho příslušnost nebo „způsobilost k placení”, jak cituje zákon.

Duševně nemocní mohli být přijati do všeobecných veřejných nemocnic pouze na dobu 
neodkladně nutnou, byli-li sami sobě nebo svému okolí nebezpeční a nebylo-li možno učinit 
jiná opatření. V nemocnici pak pobývali do doby, než bylo zjištěno, že mají být umístěni 
do ústavu pro choromyslné.

Rodičky mohly být přijaty do všeobecné veřejné nemocnice v případě „nejdůtklivější 
potřeby”, tj. jen tehdy, byly-li bez přístřeší, respektive šlo-li o předčasný porod či o potrat. 
V ústavu pak mohly zůstat jenom na dobu nezbytně nutnou, tj. do doby, kdy mohly opustit 
ústav bez zdravotní újmy své vlastní nebo svého dítěte. Porodnická oddělení byla také už 
tehdy součástí některých veřejných nemocnic.

Dne 19. května 1894 přijalo okresní zastupitelstvo na návrh svého předsedy 
a městského lékárníka Václava Kabeláče rozhodnutí o vybudování Všeobecné 
veřejné nemocnice v Německém Brodě s 80 lůžky. Stavba nové nemocnice byla 
zdůvodněna nejenom nedostatečnou kapacitou nemocnice stávající, ale i po-
třebami a počtem obyvatel celého regionu. K německobrodskému hejtmanství 
totiž tehdy patřil okres německobrodský s 25 521 obyvatelem, humpolec-
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ký s 28 585 obyvateli, polenský s 9 102 obyvateli a štocký s 12 163 obyvateli. 
V obvodu tohoto c.k. okresního hejtmanství tedy žilo 75 371 obyvatel, z toho 
36 731 mužů, 38 640 žen, z nichž bylo 10 426 Němců, 1 582 evangelíků a 1 470 
israelitů. V samotném Německém Brodě žilo tehdy 5 734 obyvatel.

Pro stavbu nemocnice byly zakoupeny z veřejných prostředků pozemky 
na Horním předměstí, v místě zvaném Prempír, za 4 300 zlatých. Plány ne-
mocnice nakreslil zemský inženýr Karel Pokorný a stavbu provedl Josef 
Šupich, stavební inženýr a majitel parní pily v Německém Brodě. Se stavbou 
se započalo v březnu 1896 a nemocnice byla dokončena v září následujícího 
roku. Tvořily ji čtyři budovy: hlavní budova A s 80 místy pro nemocné, bu-
dova hospodářská, umrlčí komora a infekční pavilon s 55 místy. Stavební 
náklady na ony čtyři budovy činily 170 831 rakouských korun a vnitřní zaří-
zení stálo 52 tisíc rakouských korun.

Primářem nové okresní nemocnice byl jme-
nován MUDr. František Zahradnický, asistent 
chirurgické kliniky profesora Maydla v Praze, 
pod jehož vedením se nemocnice stala stře-
diskem lékařské vědy českého jihovýchodu. 
Hluboké odborné znalosti, operační zručnost 
a léčebné úspěchy brzy pronikly do povědo-
mí veřejnosti a vedly k nečekanému vzrůstu 
zájmu o nemocnici. K vysoké oblibě nemoc-
nice jistě přispěla i kvalita ošetřovatelské 
péče, již zajišťovaly nám již známé Šedé ses-
try. Zprvu zde byly pouze tři. Jejich matkou 
představenou byla sestra Mariana a o rok poz-

ději Xaverie. Sekundárním lékařem byl tehdy MUDr. Eduard Šubrt. U operací 
asistovali podle potřeby c.k. okresní lékař MUDr. Jan Karas a městský a ob-
vodní lékař MUDr. Norbert Havel, který vedl svoji praxi v Malinově domě čp. 
50 na náměstí.

Od svého vzniku se nemocnice těšila neomezené podpoře správních 
orgánů města i okresu, v jejichž čele stáli osobnosti vědomé si významu 
zdravotnictví pro oblast Vysočiny. Ostatně měly šťastnou ruku i při volbě 
MUDr. Zahradnického prvním primářem, protože to byly především jeho 

MUDr. František Zahradnický
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vynikající odborné kvality, které položily základy důvěry k novému ústavu 
a pomohly vytvořit jeho dobrou pověst.

V roce 1905 se začala stavět budova B o 60 lůžkách, která byla s budovou 
A spojena podzemní chodbou. Po jejím dokončení v roce 1906 dosáhl počet 
lůžek 195, ale už za rok ho bylo třeba zvýšit na 200.

V roce 1905 se také okresní zastupitelstvo, jako zřizovatel nemocnice, po-
staralo o zkrášlení nemocničního okolí odkoupením rozsáhlého pozemku 
od města za 1900 rakouských korun a nákladem 1100 korun nechalo na tomto 
místě zřídit park. Důkazem vysoké úrovně nemocnice bylo vedle stále rostou-
cího počtu nemocných, kteří se sem přicházeli léčit, také množství léčebných 
výkonů a operací vyhrazených v té době jen klinickým pracovištím.

Postupně se zvyšoval počet lůžek, lékařů i personálu. V roce 1907 již dosáhl 
počet lůžek 200, během roku bylo ošetřováno 3 316 nemocných a ošetřovate-
lek bylo 17.

Ukončení poklidného rozvoje nemocnice přinesla Velká válka, která vy-
pukla v roce 1914. Lékaři, včetně MUDr. Zahradnického, začali odcházet 
do vojenských zařízení a byli nahrazováni mediky. Přesto bylo v tomto roce 
uskutečněno 1705 operací. Ústavní lůžka byla přednostně obsazována vojáky. 

Německobrodská nemocnice v roce 1906



PROLEgOmENA        19

V sokolovně (pozdější kino Oko) a v hospodyňské škole (dnes střední zdra-
votnická škola) byly pod vedením bývalých sekundářů nemocnice zřízeny 
pobočky se sto padesáti lůžky pro léčení raněných vojáků. Po převratu 28. 
října 1918 se vraceli i demobilizovaní lékaři a léčebná činnost nemocnice se 
pomalu normalizovala.

Po skončení války pokračoval MUDr. Zahradnický v rozvoji a modernizaci 
nemocnice. Když 1. prosince 1926 odcházel na odpočinek, zanechal po sobě 
úctyhodné dílo, ve kterém zvláště vynikají léčebné výsledky oddělení pro 
chirurgickou TBC, srovnatelné se světovými ústavy. Za jeho vedení se v ne-
mocnici vystřídalo sto deset lékařů. Sedmdesát z nich byli lékaři sekundární 
a deset se jich stalo primáři všeobecných veřejných nemocnic. Za svého ná-
stupce si vybral svého žáka, neméně erudovaného MUDr. Pavla Trnku, čímž 
vytvořil podmínky pro další zdárný rozvoj nemocnice.

Primář MUDr. Trnka nejenže pokračoval svědomitě v díle svého učitele, ale 
našel si i čas na zveřejňování svých bohatých pracovních zkušeností a výsled-

ků originálního výzkumu 
na četných přednáškách pro 
odborné kruhy, v článcích 
do vědeckého tisku i ve dvou 
monografiích. Byl však i mu-
žem neobyčejného taktu 
a organizačních schopností, 
o čemž svědčí fakt, že se 
mu podařilo za německé 
okupace dostavět novou 
nemocniční budovu pro 
interní oddělení o čtyřech 

podlažích, s funkčním suterénem a na svou dobu s vynikajícím vybavením. 
V přízemí a ve třetím poschodí budovy byli ukládáni první nemocní již od 1. 
července 1943 ještě během dokončování stavebních prací a 1. října bylo ote-
vřeno i první a druhé poschodí.

Němci tehdy horečně adaptovali sousední, násilně vyprázdněnou, psy-
chiatrickou léčebnu (postavenou v roce 1928 na místě barákové kolonie pro 
uprchlíky z Haliče) na svůj SS - lazaret. Do konce války se jim však nepoda-
řilo přestavbu dokončit. Započaté úpravy budov, zejména pokročilá stavební 

Nově postavená interna



20        PROLEgOmENA

a instalační úprava pavilonu 4 na ústřední operační pavilon, byly primáři 
Trnkovi i ostatním odborným lékařům známy a po osvobození je přivedly 
k myšlence pokusit se získat část budov pro další plánovaná odborná odděle-
ní nemocnice. Cosi podstatného však stále chybělo – sestry!

Sestry – ty neúnavné dělnice veřejného zdravotnictví, pracující celá desetiletí 
za bídnou nebo žádnou mzdu, mnohdy až 18 hodin denně s jednou jedinou 
volnou nedělí v měsíci. Sestry nesoucí na svých bedrech bídu nemoci, zmaru, 
utrpení a smrti, pro které se denní život stal stálým řetězcem nekonečných 
obětí a těžkého zapírání se. Sestry, jejichž práce nemohla být snad ani povolá-
ním, ale pouze a jenom posláním.

Když se ošetřováním nemocných začaly zabývat také civilní ošetřovatelky, 
tak se oslovení „sestro“ a vděčnost pacientů, které původně patřily členkám 
řeholních řádů, přenesly také na civilní sestry. Také láska k člověku, která 
byla hlavním etickým principem charitativního ošetřovatelství, zůstala ošet-
řovatelství dodnes.

Po vzniku republiky roku 1918 měly ošetřovatelky v nemocnicích velmi špat-
né pracovní podmínky a civilní, stejně jako řádové sestry, musely zachovávat 
celibát. Většina nemocnic zaměstnávala řeholní sestry a civilní diplomované 
sestry nebyly v nemocnicích přijímány s porozuměním. Řádové sestry byd-
lely ve zvláštních ubytovnách (tzv. klausurách), které pro ně budovaly jejich 
kongregace v areálech nemocnic. Civilní ošetřovatelky a opatrovnice bydlely 
za záclonou v pokojích nemocných. Pokoje nemocných představovaly sály  
s 15 až 27 lůžky a o nemocné se staraly dvě až tři ošetřovatelky. Profesor 
MUDr. Eiselt, první český učitel Lékařské fakulty v Praze, o nich napsal:  

„...ustavičně chodí od jednoho nemocného k druhému a obsluhují je, dávají bedlivě pozor 
na vše, co se v celé síni přihodí. Služba vyžaduje upravená lůžka, čištění nemocných, čištění 
nádob a pokoje samotného. Každou druhou hodinu je třeba zaznamenávat teplotu nemoc-
ných, podávat léky a potravu, vykonat veškerá lékařská nařízení, tudíž nepřetržitý styk 
s nemocnými. Tito bývají často nepokojní a blouzniví, takže jediná osoba nestačí k obsluze 
a všechny musí vypomáhat. O nočním klidu a odpočinku v této místnosti nelze mluvit. Usí-
nají tělesnou a duševní únavou. Vzduch zde bývá hrozný – důvodem jsou otevřená okna, 
umělá ventilace, sprejové přístroje rozprašující roztoky kyseliny karbolové, natírání pod-
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lah vápnem a rozestavěné mísy s chlorovým vápnem. Lékařská služba je mnohem snadnější 
a mnohem méně nebezpečná, než jsou výkony ošetřovatelek… Jsou jako vojín před nepřá-
telským vojskem, v ustavičném nebezpečí života, jejich jména však nejsou známa, jejich činy 
se nehlásí světu, bez nároku na uznání stojí v první řadě proti neviditelnému nepříteli, proti 
smrti, konajíce vytrvale těžkou, zodpovědnou službu, aniž by je jejich vlastní onemocnění 
dovedlo zlomit. Jsou pravé hrdinky.“

Pracovní cyklus byl nesmírně namáhavý. Ošetřovatelky měly volnou jen 
jednu neděli v měsíci a jejich služba trvala 16, někdy až 18 hodin. Plat ošet-
řovatelky byl 80 korun měsíčně (nové podrážky u bot stály tehdy 60 korun), 
protože se předpokládalo, že dostávají dary od pacientů a jejich příbuzných. 
Mnoho ošetřovatelek pracovalo jen za byt a stravu. Jejich práce byla ne-
představitelně namáhavá nejen fyzicky a psychicky, ale také eticky. Mnoho 
pacientů z nižších vrstev bylo zanedbaných, špinavých, vyzáblých, otrha-
ných a zavšivených. Sestry byly však zvyklé na práce všeho druhu, ale i tak 
to neměly lehké. Očekávala se od nich kázeň, poslušnost a bezchybné ošet-
řovatelské úkony, jinak jim hrozily srážky z již tak bídného platu. Finanční 
hodnocení sester bylo i po válce velmi nízké. Průměrný plat sestry v roce 1954 
činil 590 korun a po dvou letech praxe 680 korun. V roce 1956 se měsíční plat 
kvalifikované sestry zvýšil na 840 korun.

V popředí uprostřed MUDr. Trnka a matka představená, v pozadí řádové sestry v bílém oděvu
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V padesátých letech dostávaly sestry, stejně jako jiné profese, umístěnky, 
přičemž nastoupit na přidělené místo bylo povinností. Do roku 1957 byly 
sestry dokonce vybaveny vojenskými knížkami s předpokládanými povin-
nostmi v případě válečného konfliktu. Sestry tehdy měly týden ranní směnu, 
týden odpolední, týden noční a končilo se dvanáctihodinovou směnou.

Co se týče oděvu, nosily řádové sestry svůj řádový oděv v barvách svého 
řádu, v klinické praxi však zaměnily jeho barvu za bílou. Civilní sestry nosily 
bleděmodré šaty až ke kotníkům a dlouhé rukávy s vysokou manžetou, která 
se musela při práci vyhrnout. K uniformě patřila také bílá zástěra s kapsou, 
bílý skládaný čepec, černé punčochy, černé boty a každá diplomovaná sestra 
nosila odznak. V 50. letech se uniforma zjednodušila. Byly to bleděmodré šaty 
s kulatým bílým naškrobeným límečkem, který se hladce vyžehlený připínal 

k šatům. Pod něj se připínal odznak s nápisem 
„Sloužím zdraví lidu“. Uniformu dále tvořil bílý 
naškrobený čepec, který kryl vlasy, a bílá plátěná 
zástěra s kapsou, která musela být do poloviny 
lýtek nebo delší. Zpočátku patřily ke stejnokro-
ji černé punčochy. Od nich se později upustilo, 
ale povinnost nosit punčochy zůstala. V létě se 
nosily bílé ponožky. Na počátku 60. let sestry 
odložily skládaný čepec. Nahradila jej tzv. téčka, 
která se nosila až do roku 1990. Oblečení sester 
se začalo měnit z uniformy na pracovní oděv, 
u něhož začal převažovat liberální trend.

Po listopadu 1989 se změny provázející celou společnost dotkly i sester. 
Sestry „odložily čepce“ a svoji touhu po profesní nepolitické organizaci, ne-
zatížené komunistickou ideologií, vyjádřily založením České asociace sester 
(ČAS) v roce 1991. Je to odborná, stavovská, dobrovolná, nezisková organizace 
s právní subjektivitou, která je otevřena pro všechny sestry a ostatní neléka-
ře působící v resortu zdravotnictví, sociálního zabezpečení, zdravotnického 
školství a v oblastech soukromého podnikání. Podporuje rozvoj ošetřovatelství 
jako oboru, rozvoj ošetřovatelského povolání, vydávání odborných publikací, 
mezinárodní a mezioborovou spolupráci. Jejím hlavním cílem je vytvářet 
podmínky pro zvyšování odborné, morální a etické úrovně. V roce 1994 se 
ČAS stala členem International Council of Nurses – Mezinárodní rady ses-

Odznak, který nosily sestry  
od konce čtyřicátých  

do začátku devadesátých let
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ter (ICN), která je nejstarší mezinárodní organizací sester (založena r. 1899) 
a sdružuje 160 národních sesterských organizací světa. Zabývá se rozvojem 
ošetřovatelství, identifikuje problémy a navrhuje jejich řešení.

Jak jsme již řekli, ošetřovatelskou péči v německobrodské nemocnici zajišťova-
ly již od počátku řádové sestry. V důsledku neustálého rozšiřování nemocnice 
se musel zvyšovat i počet ošetřovatelského personálu a do zdejší nemocnice 
proto přicházely další řádové sestry z Čech, Moravy i Slovenska. Většina z nich 
měla ošetřovatelský diplom, který získala na řádové ošetřovatelské škole 
v Hradci Králové. Řádové sestry bydlely na pokojích chirurgického pavilónu 
a veškerý čas trávily u nemocných. Často zůstávaly u nemocných i mimo svoji 
službu. Péči o nemocné přerušovaly jen pro každodenní povinné modlitby, 
na které docházely do blízké nemocniční kaple. Ty však probíhaly v různou 
dobu podle toho, jak bylo sester zrovna potřeba při ošetřování nemocných.

Ošetřovatelská péče byla vyčerpávající hlavně pro velké množství operací 
a jejich náročnost pro nemocného i celý operační tým. Operovaní se probou-
zeli až za několik hodin po operaci a po výkonu museli ležet v klidu na lůžku 
mnohdy více dní. Kromě pečlivé a pravidelné hygienické péče prováděly se-
stry i samostatné odborné úkony, například cévkování mužů i žen. Peníze 
za svoji práci nedostávaly, vše šlo ve prospěch kongregace. Dostávaly však veš-
keré oblečení, stravu a případně i malé obnosy peněz na zakoupení některých 
drobností.

Postupně začaly hlavně na nová oddělení přicházet civilní sestry a Šedé 
sestry působily na původních odděleních. Řádové sestry totiž nepracova-
ly společně s civilními sestrami. Administrativní a organizační záležitosti 
zajišťovala jejich matka představená, která spolupracovala s hlavní sestrou, 
představenou civilních sester. V období německé okupace nebyly Šedé sest-
ry, na rozdíl od jiných řádů, nijak perzekvovány. Přes všechny těžkosti, které 
okupace přinášela, byla sestrám umožněna jejich činnost bez omezení. Sest-
ry ošetřovaly raněné, vyhledávaly potřebné. Díky své činnosti v nemocnicích 
a lazaretech nemusely být, stejně jako civilní sestry, deportovány do Říše 
a měly možnost přijímat nové členky. V roce 1945 pak podle svého slibu ošet-
řovaly raněné bez rozdílu vyznání a národnosti.
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Po nástupu komunismu nebyla činnost řádových sester zpočátku novým 
režimem výrazněji omezována; státní úředníci si byli vědomi, že pro zdra-
votnictví představují levnou, ochotnou a dobře proškolenou pracovní sílu. 
Později se situace zhoršila, sestry byly odvolávány z nemocnic a převáděny 
do domovů důchodců, léčeben dlouhodobě nemocných, ústavů pro mentál-
ně postižené apod. Ještě v roce 1950 pracovalo v havlíčkobrodské nemocnici 
kolem dvaceti Šedých sester na chirurgickém, interním a očním oddělení. Po-
slední Šedé sestry (podle údajů kongregace) odešly z naší nemocnice až v roce 
1958. Za každou řádovou sestru bylo tehdy nutné přijmout 4 sestry civil-
ní. Posledním místem jejich působení na našem okrese se pak stala léčebna 
dlouhodobě nemocných v Úsobí, kde pracovaly až do roku 1980. Některé 
Šedé sestry však u nás přece jenom zůstaly. Jsou to ty, které skoseny nakažli-
vými chorobami nebo stářím sní svůj věčný sen v prostém společném hrobě 
na hřbitově u kostela sv. Vojtěcha.
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Vznik školy

Po ukončení 2. světové války trpěly mnohé nemocnice nedostatkem sester 
a následkem válečných událostí byl jejich stav žalostný. Nejinak tomu bylo 
v našem městě zejména proto, že zde působily dva velké ústavy – veřejná 
okresní nemocnice a psychiatrická léčebna, která téměř zůstala bez perso-
nálu. Jediným možným řešením tohoto neuspokojivého stavu bylo zřízení 
ošetřovatelské školy. O jejím založení se vlastně uvažovalo již v době první 
republiky a za okupace. Teprve však naléhavá poválečná potřeba poskytla 
dostatečný důvod k tomu, aby se započalo urychleně jednat.

Do roku 1948 byly dvouleté ošetřovatelské školy zřizovány podle výnosu 
c.k. ministerstva vnitra č. 193/1914. Podmínek pro přijetí do těchto škol bylo 
několik. Především věková hranice 18 až 30 let. Výjimečně mohly být přijaty 
mladší uchazečky, pokud se osvědčily v nemocnici jako elévky. Uchazečky 
musely mít dobrý zdravotní stav a úspěšně zvládnout psychologické testy, 
které obsahovaly úkoly zaměřené na psychické procesy: vnímání, paměť, my-
šlení, logické uvažování a dobrou osobní výbavu. Přednost byla dávána 
svobodným uchazečkám.

Již 15. listopadu 1945 bylo na 18. schůzi rady ONV v Havlíčkově Brodě 
schváleno usnesení nemocniční komise, které doporučovalo zřídit dvouletou 
ošetřovatelskou školu a umístit ji v některém pavilonu nemocnici propůjče-
ném Zemským ústavem pro choromyslné. V roce následujícím bylo zahájeno 
jednání se Zemským národním výborem a ministerstvem zdravotnictví, které 
poskytly souhlasné stanovisko. Státní ošetřovatelská škola v Havlíčkově Brodě 
byla pak schválena výnosem č. I-7-58/126/46 ze dne 19. srpna 1946. Tímto aktem 
se začala psát nová epocha moderního ošetřovatelství nejenom na jednotli-
vých odděleních brodské nemocnice, ale také v dalších okolních zařízeních 
a ústavech národního zdraví. Velkou zásluhu o založení školy a její další 
rozvoj měl tehdejší zdravotnický referent ONV a pozdější primář plicního od-
dělení MUDr. Václav Hirš, ale i primář gynekologicko-porodnického oddělení 
MUDr. Jiří Šmíd, pozdější primář urologického oddělení MUDr. Oskar Koref 
a primář očního oddělení MUDr. Rudolf Wágner. Ředitelem školy byl jmeno-
ván primář chirurgického oddělení havlíčkobrodské nemocnice MUDr. Pavel 
Trnka, který vedl školu především po metodické stránce. Organizoval spolu-
práci mezi školou a nemocnicí, spolupracoval se všemi vyučujícími, hlavně 
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s přednášejícími lékaři, a podílel se na výcho-
vě studentek. Vedením školy (tzv. školní 
sestrou) byla pověřena vrchní diplomovaná 
sestra Břetislava Lubasová, která se podílela 
na organizačních pracích spojených s adaptací 
školy i na výchově studentek. V prvních letech 
existence školy zajišťovala výuku a organi-
zační záležitosti. Vyučovala ošetřovatelské 
předměty, doprovázela studentky na praxi 
a kontrolovala je, zúčastňovala se výuky lékař-
ských předmětů, doplňovala učební pomůcky 
a vypomáhala na gynekologickém oddělení při 
operacích. Zároveň byla i vychovatelkou na internátě.

Škola vyrůstala z opravdu skromných poměrů. Pro výuku získala část pavi-
lonu 8, který propůjčila psychiatrická léčebna nemocnici. Byla tu jedna velká 
učebna, ve které se vyučovalo všem předmětům, internát školy i soukromé 
byty primářů.

Do prvního ročníku byly přijímány žákyně, které dovršily 18 let. Bylo 
přijato všech 45 žákyň, jež projevily zájem, protože se, z časových důvodů, 
nekonaly přijímací zkoušky. Většina uchazeček již absolvovala rodinnou 
školu, některé pracovaly v nemocnici jako pomocné síly a další byly dělnice-
mi v různých podnicích. Podmínkou studia na škole bylo i závazné bydlení 
na internátě, kam si musely žákyně přinést povinné vybavení, např. toaletní 
potřeby, přezůvky, župan, noční prádlo, příbor, utěrku. Studentky se musely 
podrobit přísnému internátnímu režimu: úklid pokojů, účast na společném 
stolování, ve stanovenou dobu se vrátit z vycházek, v přesnou hodinu vstávat 
a do 22 hodin zhasnout. Domů jezdily jednou týdně.

První tři měsíce studia byly považovány za zkušební. V nich se studentky 
seznamovaly s charakterem školy a budoucím povoláním. Pokud nezvládly 
učivo nebo jim nevyhovoval charakter budoucí práce, mohly ze školy odejít. 
Osnovy obsahovaly minimum všeobecně vzdělávacích předmětů. Vyučovalo 
se biologii, anatomii, fyziologii, patologické anatomii, hygieně, bakteriolo-
gii, nauce o potravinách, interně, chirurgii, gynekologii, dětskému lékařství, 
mravouce, právním naukám, administrativě, ošetřovatelské technice, prak-
tickému výcviku a tělesné výchově. O rok později byl přidán český jazyk. 

První ředitel školy  
MUDr. Pavel Trnka
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Nároky na vědomosti byly velmi vysoké. Během přednášek se nezkoušelo, ale 
po ukončení každého předmětu se skládala zkouška.

Výuka ošetřovatelské techniky probíhala rovněž v jediné učebně pavilo-
nu 8. Potřebné pomůcky pro nácvik jednotlivých úkonů si učitelka donášela 
do třídy vždy před výukou. Zpočátku bylo však vybavení chudé. Při výuce 
odborných předmětů používali lékaři pouze kostru, několik anatomických 
obrazů a často kreslili na tabuli. Pro výuku ošetřovatelské techniky sice ško-
la zajistila všechny potřebné pomůcky, ale byly k dispozici jenom v jednom 
exempláři, takže s nimi mohla pracovat pouze jedna žákyně, popř. dvojice. 
Žákyně měly s bídou několik učebnic a stručný výklad látky si zapisovaly 
do sešitů. Někdy vyučující zajistili rozmnožení písemného textu pro všechny 
žákyně, což nahrazovalo nedostupné učebnice.

První tři měsíce prvního ročníku se vždy celé dopoledne vyučovala ošet-
řovatelská technika. Během této doby bylo nutné z tohoto předmětu probrat 
všechno předepsané učivo ročníku, protože po třech měsících začaly žákyně 
chodit na celé dopoledne na praxi do nemocnice a musely alespoň základy 
ovládat. Dbalo se tehdy více na manuální zručnost a nacvičovala se jen tech-
nika všech výkonů. Na teoretické znalosti a zdůvodňování výkonů nebyl čas. 

Pavilon číslo 8
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Když žákyně začaly chodit do nemocnice na praxi, zajišťovaly tam dopoledne 
téměř veškerou ošetřovatelskou službu, protože většina oddělení měla zoufalý 
nedostatek kvalifikovaných sester. Pracovaly pod dohledem sester z oddělení 
a školní sestra Lubasová je jenom kontrolovala.

Odpoledne se vyučovaly odborné předměty. Prvními přednášejícími od-
borných teo retických předmětů byli primáři: MUDr. Trnka, chirurgické 
oddělení; MUDr. Hirš, plicní oddělení; MUDr. Kotyza, ušní, nosní, krční 
oddělení; MUDr. Šmíd, gynekologicko-porodnické oddělení. Později také 
přednášeli primáři: MUDr. Lhoták, dětské oddělení; MUDr. Černohorský, 
kožní oddělení; MUDr. Koref, urologické oddělení; MUDr. Pellant, ušní, nos-
ní, krční oddělení. Všeobecné předměty přednášeli učitelé školy Pauč a Berka.

Ve druhém ročníku probíhala výuka podobně, jen praxe měla charak-
ter třísměnného provozu a žákyně absolvovaly i odpolední a noční služby. 
Do nemocnice a na výuku nosily žákyně sesterské stejnokroje s čepcem.

Dvouletá ošetřovatelská škola byla zakončena komisionální diplomo-
vou zkouškou před zkušební komisí, v jejímž čele stál předseda a jednou 
z přísedících byla školní sestra Lubasová. Teoretická část zkoušky pozůstá-
vala z předmětů: choroby chirurgické, interní, dětské a veřejné zdravotnictví. 
Praktická zkouška z ošetřovatelské techniky se neskládala v nemocnici, ale 
v učebně. Probíhala tak, že si zkoušená připravila pomůcky k určitému výko-
nu, ten předvedla jen náznakově a doplnila ho teoreticky.

Po složení zkoušky byl absolventkám vystaven diplom pro ošetřování 
nemocných, v němž bylo uvedeno, že absolventka prokázala odbornou 
způsobilost k povolání ošetřování nemocných a je oprávněna užívat titul 

„diplomovaná ošetřovatelka nemocných“. Každá ošetřovatelka obdržela k di-
plomu odznak – špendlík s kahanem, na němž byl nápis „diplomovaná sestra 

– ošetřovatelka“. Na zadní straně bylo číslo, pod kterým byla zapsána do sezna-
mu o složení zkoušky. Odznaky byly evidovány, aby se předešlo jakýmkoliv 
podvodům a neoprávněnému získání. Pokud jej sestra ztratila, nemohla už 
dostat nový. Všechny sestry byly na svůj odznak velmi hrdé a připínaly si ho 
pod límeček své pracovní uniformy.

V pavilonu č. 8 však nebylo místo pro 2. ročník. Začaly proto rozsáhlé adap-
tace v sousedním pavilonu č. 6, kam měl být druhý ročník na dva roky umístěn. 
Celou akci sledoval Zemský národní výbor v Praze a žádal nemocnici o podá-
ní zprávy, jak adaptace pokračují, protože všechno muselo být hotovo k 1. září 
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1947, aby mohla být výuka zahájena včas. Úpravy byly dokončeny v termínu 
a současně s nimi byly připraveny i nové byty pro kvalifikovaný ošetřovatel-
ský personál. V prvním poschodí nově adaptovaného pavilonu sídlilo dětské 
oddělení, v jedné polovině přízemí bylo urologické oddělení a v druhé polovi-
ně internát a učebna druhého ročníku školy. Vychovatelkou zde byla učitelka 
Anna Kobrlová. Když odešla v roce 1949 B. Lubasová, vypomáhala na interná-
tě 1 rok další učitelka školy Anna Podéšťová. Po roce 1950 nastoupila na místo 
samostatné vychovatelky M. Šindlerová, původně učitelka na hospodyňské 
škole. Po zajištění bytů primářům se zadaptoval a rozšířil pavilon č. 8, takže 
do něj mohly být umístěny oba ročníky školy i internát. Vzhledem k nedo-
statku místa na internátě nebyly výjimkou pokoje po osmi i deseti žákyních. 
Žákyně neplatily stravu ani bydlení, ale musely se zavázat, že budou tři roky 
po ukončení studia pracovat ve zdra-
votnictví. Po ukončení dvouletého 
studia ve školním roce 1952–1953 
bydlely na internátě již jen žáky-
ně, které nemohly denně dojíždět.

Ve školním roce 1947/1948 byla 
do školy přijata druhá učitelka oše-
třovatelství Anna Kobrlová a každá 
učitelka se pak starala o jeden ročník.  
V roce 1949 Břetislava Lubasová 
odešla a krátkodobě ji nahradily uči-
telky A. Podéšťová a M. Škvorecká. 
Kromě výchovy nových zdravotnic-
kých pracovníků měla škola také 
zajišťovat rekvalifikaci ošetřovatel-
ského personálu havlíčkobrodské 
nemocnice a hlavně psychiatrické 
léčebny. Již na počátku roku 1947 vy-
zývá brodská nemocnice oběžníkem 
z 19. ledna 1947 ošetřovatelský personál k vykonání mimořádných diplomových 
ošetřovatelských zkoušek. Také Zemský národní výbor v Praze spolu s minis-
terstvem zdravotnictví upozorňuje školu svým oběžníkem č. 565 z 15. července 
1947 na ustanovení zákona č. 94/1947 o mimořádných ošetřovatelských diplo-

Diplom pro ošetřování nemocných  
z roku 1948
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mových zkouškách a o doplňovacím výcviku 
ošetřovatelského personálu. Podle uvedeného 
zákona vydala zkušební komise kandidátům, 
kteří zkoušku s úspěchem vykonali, mimořád-
ný ošetřovatelský diplom. Absolventi se kladli 
na úroveň diplomovaných ošetřovatelů a ošet-
řovatelek nemocných. Zkoušku bylo možno 
opakovat pouze jednou, a to nejdříve za šest 
měsíců. Od kandidátů se vyžadovala další 
ošetřovatelská činnost v nemocnicích nebo 
léčebných ústavech. Jejich studium organi-

zovala nemocnice a psychiatrická léčebna ve spolupráci s ošetřovatelskou 
školou. Většina ošetřovatelského personálu nemocnice a léčebny, která splňo-
vala stanovené podmínky, si kvalifikaci tehdy zvýšila.

Odznak  
diplomovaných ošetřovatelek
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Školská reforma

V roce 1948 došlo k reformě školství. Ošetřovatelské školy zřízené z pod-
nětu církve, kde vyučovaly řádové sestry, byly zrušeny. Byl přijat „Zákon 
o základní úpravě jednotného školství (školský zákon)“ č. 95/1948 Sb. Ošet-
řovatelské školy byly zařazeny do systému vyšších odborných škol jako vyšší 
sociálně zdravotní školy. Základem těchto škol byly ošetřovatelské školy, kte-
ré vznikaly ve velkých městech již v letech 1946–1947. Tyto školy byly řízeny 
ministerstvem školství. Výuka trvala 4 roky a byly přijímány žákyně (na naší 
škole byly tehdy přijaty pouze dívky), které ukončily povinnou školní docház-
ku. Učební plány měly předměty odborné a všeobecně vzdělávací. Členily se 
na tyto „větve“:

 − ošetřovatelky
 − dětské sestry
 − zdravotnické pracovnice

 − porodní asistentky
 − zdravotní laboranti
 − zubní laboranti

Studium mělo společný 2letý základ a od 3. ročníku si mohly žákyně vy-
brat studijní zaměření podle svého zájmu. Dvouleté ošetřovatelské školy byly 
do roku 1950 součástí vyšší školy sociálně zdravotní. Z tohoto titulu byla také ha-
vlíčkobrodská ošetřovatelská škola v roce 1949 sloučena s jihlavskou a ředitelem  
se stal Alois Láník z Jihlavy.

V Havlíčkově Brodě zůstalo studium dvouleté, ale osnovy zahrnovaly 
již všechny předměty jako na čtyřletém studiu. Žákyně se přijímaly na zá-
kladě přijímacích zkoušek, které se konaly formou pohovoru. Věková 
hranice přijímaných žákyň byla stále minimálně 18 let a zůstalo i povinné 
bydlení na internátě. Kromě lékařských a ošetřovatelských předmětů se vyučo-
valo i předmětům všeobecně vzdělávacím a studium se počítalo jako čtyřleté 
s maturitou. Studium se již dělilo na obory dětská a zdravotní sestra.

V prvním ročníku se vyučoval český jazyk, ruský jazyk, dějepis, zeměpis, 
filozofie, psychologie, pedagogika, zdravotní nauky, ošetřovatelská technika, 
podnikové hospodářství, nauka o výživě, dietetika a tělesná výchova. V dru-
hém pololetí přibyl ještě praktický výcvik. Protože se zvýšil počet všeobecně 
vzdělávacích předmětů, nebyla škola pro jejich výuku schopna okamžitě sama 
zajistit učitele. Proto zajistila externisty z hospodářské, stavební, zemědělské 
školy a gymnázia (zůstaneme pro zjednodušení u gymnázia, i když se během let jme-
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novalo jedenáctiletá střední škola nebo 
střední všeobecně vzdělávací škola). Co se 
týče ošetřovatelské techniky, pomů-
cek pro výuku bylo stále málo, třídy 
se nedělily na skupiny, a tak si někte-
ré výkony všechny žákyně nestačily 
ani vyzkoušet.

Praktický výcvik v nemocnici se 
mnoho nezměnil. Žákyně ho ab-
solvovaly na většině oddělení, ale 
pracovaly pouze pod dohledem se-
ster, protože učitelky byly stále jen 
dvě a současně nemohly zajistit výu-
ku a kontrolu žákyň v nemocnici.

Ve druhém ročníku se 
vyučovaly stejné všeobecně vzdělá-
vací předměty. Odborné předměty 

se specializovaly na choroby kožní, infekční, nervové, duševní, chirurgic-
ké, ušní, nosní, krční, ženské a dětské. Dalšími předměty byly porodnictví 
a péče o kojence, ošetřovatelská technika, praktický výcvik a tělesná výchova. 
Ve druhém pololetí se vyučovalo oční lékařství, péče o dutiny ústní, fyzikální 
terapie, masáže – teorie a praxe, sociální péče, ochrana zdraví lidu, ošetřova-
telská technika, praktický výcvik a tělesná výchova. Na konci každého pololetí 
vykonaly žákyně dílčí zkoušky ze všech předmětů a známky se zapsaly na vy-
svědčení.

Maturovalo se z českého jazyka, ruského jazyka, společenských nauk, in-
terny, chirurgie, sociální péče, ochrany zdraví lidu a ošetřovatelské techniky. 
Praktická část maturity probíhala stále v učebně, veškeré výkony se prováděly 
na modelech a doplňovaly teoretickým výkladem. Přesto, že tato forma studia 
vycházela z náročnějších požadavků kladených na práci sestry v nemocnici, 
nebyla studentka při praktické maturitní zkoušce v přirozených podmín-
kách nemocnice a v přímém kontaktu s nemocným. Takto nastavené studium 
dobíhalo do školního roku 1951/1952.

V roce 1950 došlo k dalšímu přejmenování školy na vyšší zdravotní školu. 
1. dubna 1951 se škola opět osamostatnila, protože provozní a organizační 

Budoucí sestry ve výuce ještě v čepcích
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obtíže vzniklé sloučením s jihlavskou školou se ukázaly jako nepřekonatelné. 
Ředitelem se stal profesor brodské školy Adolf Pauč.

Vydáním zákona č. 103/1951 Sb. o jednotné léčebné preventivní péči se 
zvýšila potřeba kvalifikovaných zdravotnických pracovníků. V roce 1951 
pokryly absolventky zdravotnických škol jen 26 % potřeb zdravotnictví, 
a proto musela zdravotnická zařízení přijímat nekvalifikované pracovníky, 
pro které musely být v letech 1951–1960 organizovány dvouleté doškolova-
cí kurzy v závodních školách práce. V rámci tohoto zákona bylo stanoveno  
11 oborů studia na středních zdravotnických školách a určena jejich oborová 
zaměřenost. Studium se zkrátilo na 3 roky, což však nepřineslo očekávané 
výsledky. Počet žáků na školách podstatně nevzrostl a ještě byli přetíženi uči-
vem zhuštěným do 3 let. Absolventky dosahovaly věku 17 let a jen stěží jim 
mohly být svěřovány samostatné těžší úkoly a noční služby. Bohužel až po le-
tech se konečně znovu přišlo na to, že na takto náročné povolání je třeba se 
připravovat ve zralejším věku. Ošetřovatelka musí být psychosociálně zralá, 
aby dokázala být vnímavá k pacientovi, komunikativní a odpovědná.

Zatímco se tedy na čtyřletých školách snížilo studium na tři roky, na ha-
vlíčkobrodské vyšší zdravotní škole se na tři roky zvýšilo. Škola se opět 

Soutěž první pomoci v padesátých letech minulého století
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přejmenovala, tentokrát na zdravotnickou školu a studijní obory se začaly 
rozlišovat již od prvního ročníku. Dva první ročníky zde byly otevřeny již 
ve školním roce 1951/1952.

Osnovy tříletého studia se lišily v ošetřovatelských předmětech, protože 
dětské sestry měly ošetřovatelskou techniku zaměřenou na ošetřování dětí. 
Do jednotlivých ročníků byly rozděleny tyto všeobecně vzdělávací předměty: 
český jazyk, ruský jazyk, latinský jazyk, matematika, fyzika, chemie, politická 
ekonomie, vojenské zdravotnictví a tělesná výchova. Z odborných předmě-
tů se v prvním ročníku vyučovala biologie, anatomie, fyziologie, patologie, 
hygiena, nauka o výživě, mikrobiologie, první pomoc a laboratorní metody. 
Od druhého ročníku přibyla psychologie, odborná praxe a další odborné 
předměty. Protože přibylo mnoho žákyň, prostory opět přestaly stačit. Proto 
v té době škole zapůjčilo gymnázium dvě místnosti k výuce všeobecně vzdě-
lávacích předmětů. Od školního roku 1952/1953 vyučovaly ošetřovatelské 
předměty již 3 učitelky. V tomto roce také absolvovaly školu poslední ročníky 
dvouletého studia a na škole zbylo jen studium tříleté.

Praktické maturitní zkoušky tříletého studia zdravotních sester se již 
konaly na interním a chirurgickém oddělení; dětských sester pak v jeslích 
a na dětském oddělení. Probíhaly tak v přirozených podmínkách, výkony 
sledovala maturitní komise složená především z učitelek ošetřovatelských 
předmětů a vyučujících lékařů. Komise hodnotila nejenom manuální zručnost, 
ale i teoretické znalosti a schopnost zdůvodnit ošetřovatelské výkony. I bě-
hem maturitních zkoušek trvala dobrá spolupráce mezi odděleními a školou.

Od začátku školního roku 1953/1954 převzal vedení školy dosavadní ředitel 
gymnázia v Pelhřimově Alois Chod a brodské gymnázium rozšířilo svoji po-
moc na pět učeben, ředitelnu a sborovnu. Zdejší laboratoře rovněž poskytly 
škole prostor pro laboratorní práce z chemie a fyziky. Na výuku psaní na stro-
ji docházely žákyně naproti do hospodářské školy. V gymnáziu byla rovněž 
zřízena speciální učebna pro výuku ošetřovatelské techniky (model nemoc-
ničního pokoje), která velmi usnadnila učitelkám práci, protože si nemusely 
přenášet pomůcky a vše měly pohromadě. Více stejných pomůcek bylo však 
stále výjimkou, i když si některé pomůcky vyráběly žákyně samy. Ani tato 
učebna nestačila, a proto byla ve školním roce 1953/1954 zřízena přechodně 
další učebna ošetřovatelské techniky v Husově sboru.
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Tím, že se zvýšil počet učeben ošetřovatelské techniky, přestal stačit počet 
tří odborných učitelek. Třídy se tak stále nemohly dělit na skupiny a učitel-
ka mohla demonstrovat výkony pouze všem žákyním ve třídě a ty si je pak 
procvičovaly samy. Kvalita výuky tak byla závislá hlavně na organizačních 
schopnostech učitelky.

Zvýšené požadavky na výuku ošetřovatelských předmětů vedly k nutnos-
ti zvyšovat kvalifikaci odborných učitelek. První odborné učitelky brodské 
zdravotnické školy byly diplomované ošetřovatelky nebo sestry s maturitou, 
které začaly po různě dlouhé praxi v nemocnici učit ve škole. Pedagogické 
vzdělání si doplňovaly v Praze absolvováním osmiměsíčního specializačního 
pedagogického semináře pro učitelky ošetřovatelské techniky a praktického 
výcviku na zdravotnických školách. Během studia vykonaly dílčí zkoušky 
z všeobecně vzdělávacích i odborných předmětů a po absolvování závěreč-
ných zkoušek získaly osvědčení o absolvování školy.

Na praktický výcvik do nemocnice docházely žákyně i nadále bez učitelky. 
V tomto období byla již většina oddělení doplněna kvalifikovanými ošetřo-
vatelkami, takže sestry nemusely již zaučovat žákyně na celodenní provoz 
a komplexní péči jako v době, kdy žákyně nahrazovaly chybějící sestry. Pro 
ošetřovatelský personál tak bylo jednodušší a rychlejší přidělit praktikujícím 
žákyním „podřadné“ a jednoduché práce, při kterých samy nic nezkazily. 
Tím samozřejmě praktický výcvik v nemocnici velmi trpěl na kvalitě. Proto se 
od roku 1953 začaly v nemocnici zřizovat ve spolupráci s vedoucími oddělení 
tzv. „školní stanice“. Nejdříve vznikly na oddělení dětském, neurologickém 
a chirurgickém. Na tato oddělení chodila se žákyněmi odborná učitelka 
a na zbývající oddělení chodily žákyně podle plánu v menším množství samy. 
Dohled učitelek nad žákyněmi se ukázal jako přínosný. Nevýhodou byl ov-
šem malý počet odborných učitelek, které nemohly být na oddělení po celou 
dobu praxe a navíc měly na starost velký počet žákyň z různých ročníků.

V roce 1955 se ředitel Alois Chod vrátil zpět do Pelhřimova a k havlíčkob-
rodské zdravotnické škole byla jako její odbočka připojena zdravotnická škola 
v Humpolci. Ředitelem se stal od 1. září 1955 dosavadní ředitel humpolecké 
školy PhDr. Josef Sýkora.

V tomto roce došlo také k důležité úpravě. Vládním nařízením č. 80/1955 Sb. 
bylo studium na zdravotnických školách prodlouženo na čtyři roky. Správa 
těchto škol byla převedena pod ministerstvo zdravotnictví a školy samotné se 
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staly součástí ústavů národního zdraví. Současně začalo dvouleté tzv. nad-
stavbové studium pro absolventy středních všeobecně vzdělávacích škol. 
Studium na zdravotnické škole bylo určeno především dívkám, první muž 
zde odmaturoval teprve v roce 1959.

Na základě tohoto zákona se brodská zdravotnická škola opět přejmenova-
la, tentokrát na střední zdravotnickou školu a již ve školním roce 1955/1956 
otevřela dva první ročníky čtyřletého studia. Tím se však staly stávající pro-
story ještě více nevyhovujícími, protože v jedné budově byly vlastně dvě školy –  
gymnázium a zdravotnická škola, takže učitelé i žáci pracovali ve stísněných 
podmínkách a hluk při střídání tříd všechny velmi rušil.

Od roku 1956 škola organizovala doškolovací kurzy pro doškolení a zvýše-
ní kvalifikace zubních laborantů, zdravotních sester 1. a 2. stupně a sanitářek. 
Tyto kurzy byly od roku 1960 nahrazeny různými formami studia při za-
městnání.

V roce 1958 KNV v Jihlavě svým usnesením rozhodl o ukončení činnosti 
havlíčkobrodské střední zdravotnické školy do dvou let. Což způsobilo, že 
se přijímací řízení žáků do prvních ročníků v tomto roce již nekonalo. Toto 
rozhodnutí bylo nejen nesystémové, ale vyjadřovalo také neúctu ke škole 
a jejím učitelům, kteří s minimálními prostředky a za velkých osobních obětí 
vychovali do té doby 400 kvalifikovaných zdravotnických pracovníků a v nej-
horších dobách nedostatku sester tak umožnili okolním zdravotnickým 
zařízením jejich plnohodnotnou činnost. Naštěstí došlo v roce 1960 k územní 
reorganizaci státu a havlíčkobrodský okres připadl východočeskému kraji. 
Společné úsilí ředitelství brodské nemocnice a okresních orgánů ke zvrácení 
nešťastného rozhodnutí jihlavského KNV doznalo úspěchu a v jarním ob-
dobí se opět konalo výběrové řízení do prvního ročníku. Z 51 přihlášených 
bylo přijato 31 uchazečů. Zájem na zachování školy měla především havlíč-
kobrodská nemocnice a psychiatrická léčebna, ale i nově otevřená nemocnice 
v Háji u Ledče nad Sázavou, protože absolventi školy nastupovali především 
do těchto zařízení. Navíc pocházeli většinou z Havlíčkobrodska a neměli tedy 
bytové požadavky.

Po roce 1960 získala škola ke svojí práci relativní klid a postupně se konso-
lidovala. Měla sice stále málo prostor bez vlastního stálého zázemí, ale svoji 
hlavní funkci, tj. výchovu odborně vzdělaných ošetřovatelek, plnila s úspě-
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chem. I počet interních učitelů se postupně stabilizoval, přestože byl stále 
malý. V průběhu let 1953–1963 byly průměrné počty učitelů následující: 

Učitelé Průměrný počet Podíl (%)

Interní učitelé všeobecně vzdělávacích předmětů 4,4 15,2 

Externí učitelé všeobecně vzdělávacích předmětů 5,6 19,3 

Vyučující lékaři 16,0 55,2 

Učitelky ošetřovatelských předmětů 3,0 10,3 

Celkem 29,0 100,0 

Od roku 1960 byly na havlíčkobrodské zdravotnické škole zavedeny různé 
formy studia při zaměstnání. Jednalo se o večerní, dálkové a externí studium.

Večerní studium mělo dvě třídy po 19 studentech (z toho bylo již 7 mužů). 
Studium bylo čtyřleté a od školního roku 1961/1962 se prodloužilo na 5 let. 
Ve školním roce 1968/1969 se dočasně snížilo opět na 4 roky, později bylo opět 
pětileté. Studentky večerního studia pracovaly nejčastěji v nemocnicích nebo 
léčebných ústavech jako pěstounky, sanitářky, pomocné zdravotní sestry nebo 
instrumentářky a většinou jim nebylo možné započítat dosavadní studium 
v oboru. Část studentů byla z Havlíčkova Brodu, ale větší část dojížděla z okolí, 
především z Chrudimska. Večerní studium se na škole udrželo až do roku 1995.

Na dálkové studium se přihlásili absolventi dvouletých vyšších sociálně 
zdravotních škol v Havlíčkově Brodě a Pelhřimově, absolventi různých do-
plňkových kurzů nebo sanitářských kurzů psychiatrické léčebny. Protože 
všichni zájemci již měli předchozí kvalifikaci ve zdravotnictví, byl otevřen 
hned 3. a po něm 4. ročník. Toto studium se však otevíralo pouze po čtyři roky 
a obnoveno bylo až mnohem později.

Externí studium mělo minimální množství studentů a pochopitelně i ab-
solventů. Jejich výuka probíhala společně se studenty večerního studia 
a organizaci přednášek i zkoušek měl na starosti vždy některý z vyučujících. 
Pokud se nerealizovalo večerní studium, probíhaly maturity externích stu-
dentů společně s maturitami denního studia.

Všechny formy studia při zaměstnání byly ukončeny maturitou v oboru 
zdravotní sestra. Absolventy byli zejména pracovníci psychiatrické léčebny 
v Havlíčkově Brodě, zaměstnanci havlíčkobrodské nemocnice – většinou ab-
solventky dvouletého denního studia ošetřovatelek a pěstounek na brodské 
škole z let 1969–1981 a pracovníci ostatních okolních zdravotnických zařízení.
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Konečně doma

V roce 1964 dostala havlíčkobrodská zdravotnická škola vzácný dar, svoji 
vlastní budovu, po které léta tak toužili učitelé i žáci. Po poněkud vysilujícím 
jednání ředitelství školy, okresního ústavu národního zdraví a zdravotnické-
ho odboru ONV byla škole přidělena samostatná budova v Husově ulici čp. 33.

Tato budova byla již při své stavbě roku 1898 určena pro školní účely. Pro hospodyň-
skou školu ji podle plánů zemského inženýra Karla Pokorného postavil stavební inženýr 
Josef Šupich. Tehdy to byla jedna z nejhezčích budov ve městě. Provedení stavby, úprava 
pozemků a vnitřní zařízení školy stály 140 tisíc korun. Obytné a hospodářské budovy 
uzavíraly čtvercový dvůr. Hlavní jednopatrová budova byla obrácena ozdobným sgrafito-
vým průčelím k silnici. K této stavbě přiléhaly do dvora z levé a pravé strany hospodářské 
budovy a zadní stranu dvora tvořilo zvýšené stavení s byty učitelek. Po druhé světové válce 
zde byla umístěna zemědělská mistrovská škola, která se v roce 1964 přestěhovala do nově 
postaveného areálu na Jihlavské ulici.

Škola ovšem musela před zahájením výuky projít rozsáhlou rekonstrukcí. 
S tou pomohla především nemocnice a psychiatrická léčebna. I když bylo 

Patrně nejstarší dochovaná fotografie nové budovy hospodyňské školy – okolo roku 1904
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přidělení samostatné budovy pro školu nesmírným krokem kupředu, budova 
stále jejím potřebám zcela nedostačovala. Nevešly se tam totiž učebny ošetřo-
vatelských předmětů. Také sborovna a kabinety učitelů byly velice stísněné. 
Proto byl podán návrh na přístavbu, ale ten nebyl schválen. Škola tedy musela 
zajistit učebny ošetřovatelských předmětů na domově mládeže. To však při-
nášelo komplikace, protože se na tyto předměty muselo přecházet ze školy, 
učebny byly malé a chyběly jim úložné prostory. Nicméně přesto docházelo 
ke zlepšování výuky a to nejenom z důvodu větších prostor. Postupně byli 
také doplněni interní učitelé na plný stav, takže již mohli zajistit výuku všech 
všeobecně vzdělávacích předmětů, které se na škole učily.

Rovněž se zkvalitňovala výuka ošetřovatelských předmětů. Ve školním roce 
1964/1965 bylo již pět učitelek péče o nemocné a praktického výcviku a o rok 
později sedm. Ve škole byla zřízena jedna třída péče o nemocné pro zdravotní 
sestry a druhá třída pro dětské sestry byla zřízena na domově mládeže. Třídy 
se dělily na třetiny a žákyně si mohly každý výkon dobře procvičit. Výuka se 
doplňovala i používáním epidiaskopu a magnetofonu. V nemocnici se stabi-
lizovala školní oddělení na interně, chirurgii, dětském oddělení, gynekologii, 
v závodním středisku tehdejšího n. p. Pleas a v jeslích v ulici Zahradnického. 
Učitelky spolupracovaly s vrchními sestrami i primáři jednotlivých od-
dělení, zúčastňovaly se pravidelných porad sester a snažily se tak zajistit 
dobré podmínky pro výuku v nemocnici. O práci žákyň se zajímaly nejen 
sestry z oddělení, ale hlavně vyučující lékaři. Na jednom pracovišti zůstáva-
la učitelka celý rok a žákyně se střídaly podle plánu. Tím bylo na základních 
odděleních nemocnice zajištěno odborné vedení učitelkou, která pracoviště 
dobře znala a měla o něm přehled. Také klasifikace jedné žákyně více učitel-
kami z různých oddělení se zdála být objektivnější.

Maturitní zkoušky tříletého a čtyřletého studia zdravotních sester se kona-
ly na interním a chirurgickém oddělení, dětských sester v jeslích a na dětském 
oddělení. Praktická zkouška probíhala v přirozených podmínkách a výkony 
sledovala maturitní komise, složená především z učitelek ošetřovatelských 
předmětů a vyučujících lékařů. Komise hodnotila nejen manuální doved-
nosti, ale i teoretické znalosti a schopnost zdůvodnit ošetřovatelské výkony. 
Velmi pozitivní rovněž bylo, že dobrá spolupráce mezi odděleními a školou 
přetrvávala i během maturitních zkoušek.
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Ve školním roce 1969/1970 byl dočasně zahájen další typ denního studia. 
Bylo to dvouleté studium ošetřovatelek a pěstounek, jehož poslední absol-
ventky skončily studium v roce 1981.

V roce 1972 získala škola další prostory ve svém sousedství, kde byl původně 
domov mládeže zemědělské technické školy. Po jeho odstěhování se do uvol-
něných místností přemístily dvě učebny péče o nemocné, přičemž učebna pro 
dětské sestry zůstala stále na domově mládeže. I když se zvýšil počet učeben 
ošetřovatelských předmětů a byl zajištěn dostatečný počet pomůcek k výuce, 
nebyl tento stav zdaleka ideální. Prostory byly mimo školu, učebny byly malé 
a v zimním období nastávaly velké potíže s topením v naftových kamnech.

Roku 1973 odešel do důchodu ředitel školy 
PhDr. Josef Sýkora a na jeho místo nastoupil 
PhDr. Miloslav Koubský. Dr. Naděžda Vrba-
tová, která ho zažila již jako studentka školy, 
na něho po létech vzpomíná:

„Pan doktor Koubský působil na škole ve funk-
ci ředitele sedmnáct let. Škola byla za jeho vedení 
ve správě Krajského ústavu národního zdraví Hradec 
Králové. Ve škole byly dva maturitní studijní obory –  
zdravotní sestra a dětská sestra (byly ukončeny 
ve školním roce 1994/1995) a studium ošetřovatelek 
a pěstounek – 2leté studium (bylo ukončeno ve škol-
ním roce 1981/1982). V roce 1987 posílil pan ředitel 

vzdělávací nabídku o pomaturitní kvalifikační studium pro obor všeobecná sestra, které 
bylo 2leté (bylo ukončeno ve školním roce 1996/1997).

Ředitel se zpočátku potýkal s nedostatkem výukových prostor. Škola již dlouhodobě 
nevyhovovala kapacitou. Výuka ošetřovatelských předmětů musela probíhat kromě pra-
xe ve zdravotnických zařízeních i v tehdejších hospodářských budovách u školy a později 
v domově mládeže (ten byl v pavilonu č. 8 v areálu Nemocnice Havlíčkův Brod). O stavu 
těchto budov dr. Koubský později řekl: ‚V těch hospodářských budovách to páchlo plísní 
a byly tam myši. Vážně jsem uvažoval o kočce, ale tehdejší paní sekretářka považovala koč-
ky za nečistá zvířata a hrozila mi výpovědí. Vyřešil to deratizátor a nakonec zbourání.‘

Vzpomínám si, jak mě 1. září při zahájení mého studia na této škole překvapilo, že jsme 
šli všichni do kina a byli jsme přivítáni filmovým představením. Později jsem pochopila, že 

PhDr. Miloslav Koubský
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přidaný kulturní program byl luxusním zahájením školního roku proto, že by se do školy 
tehdy usadila jen polovina žáků.

V roce 1977 byla zahájena přístavba školy, a to nejprve demolicí starých objektů v sou-
sedství, v místě, kde má nyní škola příchozí rampu do své tělocvičny a zeleň. V roce 1978 
byly položeny základy nové budovy a byla započata adaptace budovy staré. K propojení 
obou budov došlo v lednu 1980. To vše se dělo za provozu školy! Staveniště bylo zakryté 
jen těžkým závěsem, takže před ním bylo vytřeno a škola fungovala v čistotě, za ním byla 
stavební jáma, malta a bláto, neboť tam venku již pršelo. 1. 9. 1981 se začalo učit i v nových 
třídách.

Tehdejší doba měla jiné pracovní právo a zaměstnanci byli vedeni k tomu, aby byli pro 
stát připraveni k ochotnému budování hodnot. Bylo naprostou samozřejmostí, že učitelé 
odpoledne vyrazili na brigádu a naše škola byla touto výpomocí i dobudována. Po lešení, 
které se houpalo kolem školy, nosili učitelé cihly a další materiál, aby se dostavěl komín a do-
dělaly se menší stavební práce. Pan ředitel neměl lehkou pozici. Celou stavbu ‚vytáhl‘ z holé 
země. Vzpomínám si, že zajišťoval i některý stavební materiál a jistě neměl klidné noci. 
Stavba je vždy riziko. Zásluhou značné houževnatosti pana ředitele a jeho lásky ke škole 
bylo ale vše bezpečně a svědomitě zhotoveno a škola se mohla nadechnout ve větším a mo-
derním prostoru.

Působení pana ředitele Koubského na škole bylo ve své době pro existenci školy velice 
zásadní a prospěšné. Zasloužil se o rozšíření školy na téměř dvojnásobnou kapacitu vý-
ukových a podpůrných prostor, její inovaci i v začínajícím používání počítačů. Rovněž 
zajistil náhradní domov mládeže, když musela škola opustit pavilon č. 8.

Pan ředitel odešel ze školy po nabytí důchodového věku. Byl výraznou osobností a já si 
ho vážím pro jeho skromnost, velkorysost, noblesu, galantnost a… ještě pro něco, co se také 
běžně nevidí, a to je obětavost.“

Dr. Koubský si okamžitě uvědomil nutnost přístavby školy. Do té doby ne-
měly jednotlivé ročníky svoji vlastní třídu, musely se stále stěhovat a do školy 
se žáci vešli jen proto, že některé třídy odešly na praxi do nemocnice.

Po zdlouhavých jednáních byla přístavba nakonec povolena a mohlo se za-
čít s demolicí starých objektů v blízkosti školy, ve kterých byly učebny péčí 
o nemocné. Tyto učebny se pak na několik let přestěhovaly na internát. I když 
se tam škola snažila vybavit učebny co nejlépe, stále to bylo jenom očividně 
provizorium. Především tam byly jen dvě učebny, sborovna a přípravna. Vždy 
se jedna skupina děleného ročníku musela učit ve studovně domova mláde-
že. Ve třídách bylo velmi málo místa a procvičování určitého výkonu všemi 
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žákyněmi současně bylo obtížné. Obtíže činila i poměrně velká vzdálenost 
internátu od školy (cca 800 m) a tím i nezbytná ztráta části vyučovací hodiny 
při přecházení.

K demolici starých budov na dvoře školy došlo v roce 1977 a již v příštím roce 
byly vedle školy vyhloubeny základy a začalo se se stavbou vedlejší budovy. 
Současně probíhala adaptace staré budovy školy. V lednu 1980 se obě budo-
vy za provozu školy spojovaly. Bylo to náročné období pro studenty a učitele, 
kteří přispěli nemalým počtem brigádnických hodin k dokončení úprav a stá-
le byli obtěžováni hlukem a nepořádkem. Během roku se však většina prací 
zvládla. Zbývaly jen konečné úpravy a uvedení nové plynové kotelny do pro-
vozu. 1. září 1981 tak mohla být zahájena výuka zdravotních sester v nově 
zadaptované a dobře vybavené budově školy.

Spolu s dostavbou školy bylo zajištěno potřebné vybavení a zařízení učeben, 
odpovídající požadavkům a metodám tehdy moderní výchovy a výuky. Pře-
devším získala každá třída svoji samostatnou učebnu, vybavenou zpětným 
projektorem. Pro výuku somatologie a dalších lékařských předmětů byla ur-
čena samostatná učebna, největší na škole. Byla vybavena všemi dostupnými 

Černá noční můra dr. Koubského – hospodářské budovy na dvoře školy
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názornými pomůckami – obrazy, fóliemi, zpětným projektorem, magnetickou 
tabulí, velice názornými modely a další modely spolu s novými pomůckami 
se průběžně dokupovaly. Rovněž chemie dostala speciálně vybavenou učeb-
nu s laboratoří, kde probíhala chemická praktika. Další nová učebna sloužila 
k výuce nepovinného předmětu psaní na stroji. V roce 1986 byla vybavena 
dvaceti novými stroji. Mimo novou ředitelnu a sekretariát, zasedací místnost, 
knihovnu, čtyři kabinety a sklady, získala škola také kinosál pro 60 osob.

Mezi nejlépe vybavené učebny patřily (a dosud patří) tři menší speciální 
učebny ošetřovatelství a přípravna. V každé učebně jsou pomůcky pro výuku 
ve všech ročnících a výuka třídy rozdělené na třetiny může probíhat současně. 
Systém uložení pomůcek je ve všech třídách stejný, takže učitelce odpadají 
problémy s orientací, zejména v případě zastupování v jiné třídě.

Mimo zdravotnické a lékařské pomůcky, které škola nakoupila nebo získala 
darem, měla škola i mnoho názorných pomůcek, které vyrobily učitelky samy 
nebo ve spolupráci s dokumentátorkou. Mezi ně patřily například názorné 
fólie zobrazující odběr krve na různá vyšetření, podání transfúze, druhy 
obvazového materiálu, druhy drénů, léků a mnoho dalších. Pro některé vý-
kony byly připraveny základní pomůcky na podnosech. Takovým způsobem 
byly připravovány podnosy například pro hygienickou péči, aplikaci injekcí, 
cévkování, čerpání žaludečních a duodenálních šťáv, intubaci, odsávání a kr-
mení sondou. Mezi názorné pomůcky patřily i zdravotnicky zaměřené vitríny 
na chodbách školy a v somatologii, které informovaly o druzích léků a jejich 
účincích, druzích infuzních roztoků, obvazovém materiálu a druzích obvazů 
i, v případě somatologie, o stavbě lidského těla. Nástěnky informovaly o kom-

Přístavba školy – obrázek z roku 1978
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penzačních pomůckách, nejčastějších místech lázeňské léčby a o zásadách 
první pomoci. K dispozici byla také volně přístupná skříň se zdravotnickou 
literaturou, která obsahovala časopisy Zdravotnická pracovnice a Zdraví i ně-
které nejnovější výtisky zdravotnické literatury pro sestry.

Svou přístavbou tedy získala škola poprvé od svého vzniku optimální 
podmínky pro výuku a výchovu svých žáků. Dostatek vhodného prostoru 
a zlepšené materiální poměry umožnily více se soustředit na vyučovací pro-
ces a dovolily postavit výuku na novou, lepší úroveň. Jediné, čím škola v té 
době stále trpěla, byla neexistence vlastní tělocvičny. Žáci museli stále dochá-
zet do vzdálených tělocvičen, což pochopitelně vedlo ke zkracování hodin 
tělocviku.

Ve školním roce1981/1982 se na zdravotnické školy přijímali pouze žáci z 9. 
tříd, zatímco na ostatní školy se mohli hlásit žáci i z osmých tříd. Tím byl ome-
zen výběr žáků a na školu byli přijati téměř všichni zájemci. V následujícím 
roce se mohli na zdravotnické školy přijímat žáci z osmých i devátých tříd, což 
způsobilo velký zájem o studium a přebytek přihlášených. Pro školu bylo ale 
dost obtížné najít optimální formu pro výuku a výchovu studentů, kteří měli 
nesourodé znalosti ze základních škol a věkově se lišili. Situace se zlepšila 
až ve školním roce 1984-85, kdy začali studovat žáci, kteří prošli od prvních 

Přístavba školy – obrázek z roku 1978



KONEčNě DOm A        45

ročníků základních škol výukou podle nových osnov a podle nové koncepce 
pokračovali i na zdravotnické škole.

Kvalita výuky na škole neustále stoupala. Bylo to způsobeno nejen ma-
teriálními podmínkami, ale i složením učitelského sboru a zvýšením jeho 
kvalifikace. V roce 1986 byla kvalifikace učitelského sboru následující: 

Učitelky ošetřovatelských předmětů Počet Podíl (%)

Absolventky osmiměsíčního kurzu 1 7,7

Absolventky dvouletého studia 4 30,8

Absolventky FFUK 1 7,7

Studentky FFUK 6 46,1

Učitelky bez pedagogické kvalifikace 1 7,7

Celkem 13 100,0 

Postupně se zvyšovala i kvalifikace učitelek. V šedesátých a sedmdesátých 
letech nastupovaly do školy zdravotní nebo dětské sestry, které si zvyšovaly 
kvalifikaci dvouletým doplňkovým pedagogickým studiem v Brně. Pouze 

Žákyně při nácviku—teď už v „téčkách“
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jedna vyučující studovala obor pedagogika – péče o nemocné na Filozofické 
fakultě UK v Praze. V roce 1985 si vysokoškolskou kvalifikaci zvyšovala dál-
kovým studiem již většina učitelek.

Práci učitelek ošetřovatelských předmětů sledovala především metodická 
vedoucí, která výuku v těchto předmětech kontrolovala, ale také učitelkám 
pomáhala po metodické a organizační stránce. Spolupracovala s vedením ne-
mocnice, lékaři i vrchními a staničními sestrami všech oddělení, na kterých 
probíhala výuka žákyň. Tak se odehrávala oboustranná komunikace ke vzá-
jemné spokojenosti.

Složení učitelského sboru v roce 1986 

Vyučující Průměrný počet Podíl (%)

Interní učitelé všeobecně vzdělávacích předmětů 7 15,9 

Externí učitelé všeobecně vzdělávacích předmětů – –

Vyučující lékaři 24 54,6

Učitelky ošetřovatelských předmětů 13 29,5 

Celkem 44 100,0 

Vyšší odborná škola

V roce 1990 se stal ředitelem školy 
PaedDr. Radomír Dvořák. Dr. Naděžda 
Vrbatová na něho vzpomíná:

„Pan doktor Radomír Dvořák působil 
na škole ve funkci ředitele 13 let. Za roky jeho 
vedení školy se výrazně měnily jak politické 
a společenské události, tak kulturní a morální 
zřetele společnosti.

Škola také procházela změnami ve své 
správě. Jejími zřizovateli byli Krajský ústav 
národního zdraví Hradec Králové, po rozpa-
du krajských ústavů národního zdraví přešla 
škola na krátkou dobu delimitací pod Okresní 
úřad Havlíčkův Brod, od roku 1991 bylo zři-

PaedDr. Radomír Dvořák
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zovatelem Ministerstvo zdravotnictví ČR, v roce 1996 na základě kompetenčního zákona 
přebralo funkci zřizovatele Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy ČR a v roce 2001 
se stal zřizovatelem školy Kraj Vysočina.

Kromě složitých a častých změn spojených se správou školy řešil ředitel i velké změny 
ve struktuře vzdělávacích oborů. Na střední škole se v roce 1992 zaváděl nový obor – vše-
obecná sestra – který nahradil původní dva obory – zdravotní sestra a dětská sestra (byly 
ukončeny ve školním roce 1994/1995). Pomaturitní kvalifikační studium, které bylo 2leté, 
bylo ukončeno ve školním roce 1996/1997.

Zásluhou značné invence ředitele se od září 1996 střední zdravotnická škola posílila 
i o vyšší školu. Na vyšší zdravotnické škole byly otevřeny 1. 9. 1996 vzdělávací programy 
diplomovaná všeobecná sestra – 3leté denní a dálkové studium a diplomovaná dětská sest-
ra – 3leté denní a dálkové studium. Od září 1997 přibyl ještě obor diplomovaná sestra pro 
psychiatrii – 3leté denní a dálkové studium.

Velkou událostí bylo zahájení provozu v tělocvičně na podzim roku 1999. Svoji vlastní 
tělocvičnu škola do té doby neměla a tělesná výuka byla realizovaná pronájmem sportovní 
haly města. Přístavba tělocvičny s posilovnou přinesla škole i 3 nové učebny a kabinety.

Další významnou starostí ředitele bylo zajištění ubytování žákům školy. Při svém 
nástupu do funkce přebíral spolu s klíči od školy ještě pozastavenou stavbu domova mlá-
deže na Jihlavské ul. (dnes Úřad práce), ale vzápětí ji předával Městu Havlíčkův Brod. 
Žákyně bydlely víc než rok na internátech jiných škol, ale vychovatelky měla škola svoje. 
Budovu v Dobrovského ulici získal pro naši školu ještě dr. Koubský a přestavoval ji pro 
účely našeho domova mládeže Okresní stavební podnik. Tehdy to bylo napínavé zejména 
finančně, neboť na přelomu roků 1990/1991 probíhala delimitace z KÚNZ pod Okres-
ní úřad. Od roku 1991 měla škola domov mládeže v Dobrovského ulici. Domov mládeže 
byl ale v budově, kterou její vlastník zamýšlel dát k využití okresnímu soudu. Nějaký čas 
byla existence domova mládeže velkou neznámou. Situaci se podařilo vyřešit ve spolupráci 
s novým zřizovatelem školy (Kraj Vysočina), který v roce 2002 poskytl pro nový domov 
mládeže prostory s kapacitou 80 lůžek v jedné z budov Nemocnice Havlíčkův Brod.

Působení pana ředitele Dvořáka na škole bylo značným přínosem jak pro školu, tak 
pro partnery ve městě Havlíčkův Brod a v celorepublikovém zdravotnickém školství. Jeho 
osobnost a pracovitost ovlivnila jistě mnoho žáků, kolegů a dalších lidí, kteří ho různě po-
tkávali a kteří s ním i jednali a pracovali.

Učil nás velkorysosti a vědomí si své hodnoty. Když jde např. žák pacientovi do bufetu 
něco koupit a potká ho vyučující, která ho hledá, protože není na oddělení, žák nemá říkat, že 
ho poslal pacient a kupuje mu kofolu, ale že plní bio-psycho-sociální potřeby svého klienta!
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Pan ředitel odešel ze školy ze svého rozhodnutí, neboť ho přemohla touha po tvůrčí umě-
lecké dráze. Známe ho teď především jako autora krásných monumentálních dřevěných 
a kamenných soch a reliéfů.

Nejvíce mi pomáhá jeho věta: ‚Nebýt poslední chvíle, nic se neudělá‘.“

V souvislosti se zahájením vyššího studia dostala škola k 1. září 1996 název 
Střední zdravotnická škola a Vyšší zdravotnická škola v Havlíčkově Brodě, sta-
la se samostatnou příspěvkovou organizací a jejím zřizovatelem bylo MŠMT 
ČR. Zahájením vyššího studia ovšem škole opět došlo místo a bylo nutné uva-
žovat o další přístavbě. Příslušná jednání tentokrát proběhla poměrně rychle 
a již na podzim 1999 byla dokončena nástavba podkroví na nové části školy. 
Vznikly zde tři kmenové učebny a učebna výpočetní techniky s moderním 
vybavením. Své zázemí tady měla získat vedle dvou kabinetů také knihovna, 
ale početný knihovní fond by se do vymezeného prostoru nevtěsnal, proto byl 
využit pro zřízení dalšího kabinetu. Asi po dvou měsících byl také zahájen 
provoz nové, tak dlouho všemi postrádané, tělocvičny a moderně vybavené 
posilovny. Součástí této přístavby jsou také šatny, kabinet učitelů tělesné vý-
chovy a sociální zařízení.

Zákonem č. 96/2004 Sb. o nelékařských profesích byl zrušen obor diplo-
movaná dětská sestra a diplomovaná sestra pro psychiatrii. Z toho důvodu se 
na vyšší škole dnes poskytuje pouze vzdělávání v oboru diplomovaná všeo-
becná sestra, opět ve formě denní i kombinované.

Přístavbou v roce 1999 získala škola svůj nynější vzhled
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Vyšší studium je určeno uchazečům s maturitou a ukončeno absoluto-
riem. V průběhu studia se klade důraz na získání praktických dovedností 
a zkušeností, a to v hodinách praktické výuky za použití modelů nebo na jed-
notlivých klinických pracovištích, v našem případě na školních stanicích 
v havlíčkobrodské nemocnici a v psychiatrické nemocnici. Absolventi mají 
v praxi posíleny pravomoci o rozhodovací složku a odpovědnost za pro-
vedené výkony, a to ve vztahu k pacientovi/klientovi i ve vztahu k ostatním 
členům zdravotnického týmu. Studium je zaměřeno také na získání infor-
mací o právních a etických aspektech ošetřovatelství, na schopnost orientace 
v poznatcích vědy a schopnost provádět výzkum, který se stává součástí pro-
fesní výbavy sestry. Po obsahové i formální stránce se studium na vyšší škole 
blíží vysoké škole: bloková výuka a hodnocení.

Dovednosti potřebné k výkonu povolání všeobecné sestry studenti VOŠ 
získávají při odborné praxi. Odborná praxe je organizovaná jako souvislý 
blok vždy na konci období po absolvování všech modulů daných vzdělávacím 
programem. Praxe je uskutečňována na smluvních pracovištích školy pod 
vedením odborných vyučujících jako praxe skupinová nebo pod vedením 
zdravotnických pracovníků bez odborného dohledu, kteří jsou v pracovně 
právním vztahu ke škole, jako praxe individuální.

Cílem odborné praxe je osvojení ošetřovatelských postupů, doved-
ností plánovat, poskytovat a vyhodnocovat odbornou péči, jednat se 
zdravými i nemocnými klienty a pracovat v týmu. Praktická výuka se usku-
tečňuje v nemocnicích a ostatních zařízeních zajišťujících zdravotní péči 
za spolupráce a součinnosti všeobecných sester a jiných zdravotnických pra-
covníků způsobilých k výkonu činnosti bez odborného dohledu. Důraz je 
kladen i na uplatňování ekologických a ekonomických hledisek v práci zdra-
votnického pracovníka.

Absolventi vzdělávacího programu diplomovaná všeobecná sestra jsou 
připraveni vykonávat povolání zdravotnického pracovníka bez odborného 
dohledu, zajišťovat ošetřovatelskou péči prostřednictvím ošetřovatelského 
procesu v souladu s diagnózou stanovenou lékařem a v rozsahu své odborné 
způsobilosti. Ve spolupráci s lékařem se podílejí na preventivní, léčebné, dia-
gnostické, rehabilitační, neodkladné nebo dispenzární péči o jedince všech 
věkových kategorií, o které je pečováno ve zdravotnických a sociálních zaří-
zeních nebo ve vlastním sociálním prostředí jedince. Uplatňují se v oblastech 
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ochrany, udržování, navracení a podpory 
zdraví osob a skupin, při podpoře auto-
nomie a soběstačnosti jejich tělesných, 
psychických a sociálních životních funkcí 
s přihlédnutím k psychologické, sociální, 
ekonomické a kulturní odlišnosti způso-
bu života osob se zdravotním postižením. 
Absolventi oboru všeobecná sestra mohou 
plnit odborné úkoly v jednotlivých oblas-
tech systému zdravotní péče – primární, 
sekundární i terciární, v institucích za-
jišťujících zdravotní i sociální služby, 
ve státních i nestátních, lůžkových i am-
bulantních zařízeních. Na naší škole je 
možná i kombinovaná forma tohoto studia.

Studium je ukončeno absolutoriem, 
tj. závěrečnou zkouškou z odborných 
předmětů, cizího jazyka a obhajobou 
závěrečné práce v daném oboru. Po úspěš-
ném složení závěrečných zkoušek je 

absolventovi udělen titul „diplomovaný specialista“ (DiS). Absolventi vyšší 
zdravotnické školy se stávají vyššími zdravotnickými pracovníky a naplňují 
požadavky vycházející ze strategie WHO (Světová zdravotnická organizace).

Na základě zkušeností s dvacetiletou existencí vyšší odborné školy v Havlíč-
kově Brodě víme, že většinu studentů tvoří ti, kteří nemají ambice ke studiu 
na vysoké škole nebo se na ni záměrně nehlásí, zejména z finančních důvodů, 
a zůstávají blíže svému bydlišti. Naši absolventi se uplatňují nejen přímo v re-
gionu v Nemocnici Havlíčkův Brod, Psychiatrické nemocnici Havlíčkův Brod, 
domech pro seniory, stacionářích i privátních zařízeních, ale i na klinikách 
po celé republice, a dokonce i v zahraničí.

Naše vyšší škola trvale spolupracuje s vyššími odbornými školami zdra-
votnickými v celé České republice v různých projektech. Opakované snahy 
o spolupráci s vysokými školami dosáhly však pouze na ojedinělé projek-
ty preventivního zaměření (Jihočeská univerzita) nebo výměnu studentů 
na pracovištích odborné praxe.

Některé studentky překvapí  
při absolutoriu nádherným národním 

krojem. I to je důkazem toho,  
jak velkou váhu přikládají studiu  

na naší škole.
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Naše škola si každoročně vyhodnocuje uplatnění absolventů v praxi –  
tradičně je výsledek takový, že více než 90 % absolventů nastoupí do zdra-
votnických zařízení, což dokládá skutečnost, že absolventi nemají potřebu 
dalšího studia či změny kvalifikace.

Podle našich informací není nikdo z našich absolventů v současné době 
evidován na úřadu práce. Ve formě kombinované bylo vždy 100% uplatnění 
ve zdravotnických zařízeních, neboť z těchto zařízení se hlásili studenti pro-
to, aby pro sebe a své zařízení dosáhli vyššího stupně vzdělání a odbornosti.

V roce 2008 zahájila vyšší škola dvouleté specializační vzdělávání v oboru 
ošetřovatelská péče v psychiatrii. Jeho cílem je získání specializované způ-
sobilosti s označením odbornosti „sestra pro péči v psychiatrii“ osvojením si 
potřebných teoretických znalostí, praktických dovedností, návyků týmové 
spolupráce i schopnosti samostatného rozhodování. Podmínkou pro zařa-
zení do tohoto studia je odborná způsobilost k výkonu povolání všeobecné 
sestry. Vzdělávací program obsahuje celkem 560 hodin teoretického vzdělá-
vání a praktické výuky (240 hodin teoretické a 320 hodin praktické výuky).

Jednotlivé vzdělávací moduly jsou hodnoceny kredity, které vyja-
dřují kvantitativní míru zátěže účastníka při studiu daného modulu. 
Celkový prospěch se vyjadřuje hodnocením prospěl/neprospěl. Studium je 
zakončeno úspěšným složením atestační zkoušky. Absolventi specializač-
ního vzdělávání v oboru ošetřovatelská péče v psychiatrii jsou připraveni 
provádět, zajišťovat a koordinovat základní, specializovanou a vysoce specia-
lizovanou ošetřovatelskou péči v oboru ošetřovatelská péče v psychiatrii. Jsou 
oprávněni na základě vlastního posouzení a rozhodnutí, v souladu s platnou 
legislativou zabezpečovat ošetřovatelskou péči v psychiatrii v rozsahu své 
specializované způsobilosti stanovené činnostmi, ke kterým jsou připraveni 
na základě tohoto vzdělávacího programu a platné legislativy.

Součástí teoretické i praktické výuky je také problematika bezpečnosti 
a ochrany zdraví při práci, hygieny práce a požární ochrany včetně ochra-
ny před ionizujícím zářením, výuka k bezpečné a zdraví neohrožující práci 
vychází z požadavků platných právních a ostatních předpisů k zajištění bez-
pečnosti a ochrany zdraví při práci, požadavky jsou doplněny informacemi 
o rizicích možných ohrožení v souvislosti s vykonáváním praktické výuky, 
včetně informací vztahujících se k opatřením na ochranu před působením 
zdrojů rizik.
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Naše vyšší odborná škola se sta-
la v letech 2012–2014 příjemcem 
podpory projektu OPVK „Inovace 
vzdělávacích programů a rozvoj 
praxí vyšších odborných zdravotnic-
kých škol na Vysočině“. Na projektu 
spolupracovaly zdravotnické školy 
z Třebíče a Žďáru nad Sázavou. Cí-
lem projektu bylo zdokonalení 
jazykových dovedností studentů i pe-
dagogů, jejich účast na zahraničních 
stážích a inovace materiálů pro od-
borné předměty.

Studenti absolvovali kurzy ang-
lického a německého jazyka. Výuku 
zajišťovali učitelé cizích jazyků a lek-
toři ze zahraničí. Po absolvování 
jazykových kurzů se mohli studenti 

přihlásit k ověřovací zkoušce. Nejlepší studenti se zúčastnili zahraničních 
stáží v Anglii a Německu, které probíhaly ve zdravotnických zařízeních 
(soukromých či veřejných). Zde si rozšířili znalosti a dovednosti po odborné 
stránce a zdokonalili se v komunikaci v cizím jazyce.

Pro ostatní studenty byly organizovány odborné exkurze na specializova-
ných pracovištích v ČR, kde získávali vědomosti o nové zdravotnické technice 
a pracovních postupech.

Pedagogové se zúčastnili týdenních zahraničních stáží, kde se seznámili 
s výukou na zahraničních zdravotnických školách, s průběhem praxí a cel-
kovým chodem zdravotnických zařízení v Německu a Anglii. Vyučující 
zúčastněných škol vytvořili nové studijní materiály pro výuku odborných 
předmětů a brožuru pro komunikaci s pacientem v anglickém a německém 
jazyce.

Projekt byl velmi přínosný jak pro studenty a pedagogy, tak i pro všech-
ny zúčastněné školy. Z finančních prostředků si školy také nakoupily nové 
pomůcky k výuce do odborných učeben i vybavení pro učebnu výpočetní 
techniky.

Jedním z výstupů projektu OPVK je 
česko-anglický a česko-německý praktický 

průvodce pro zdravotní sestry
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Střední škola

Školní rok 1996/1997 byl zvláštní tím, že z důvodu zavedení povinné školní 
docházky do devátých tříd základních škol nebyl otevřen první ročník čtyřle-
tého denního středoškolského studia.

V roce 2001 dostala škola nového zřizovatele. Stal se jím Kraj Vysočina, kte-
rý se zakrátko ukázal být dobrým hospodářem a každým rokem o velkých 
prázdninách financuje často nákladné opravy. Ty byly třeba zvláště v původ-
ní školní budově, která velmi utrpěla nejen svým více než stoletým věkem, ale 
i nedostatečnou údržbou v minulosti. Škola sama se tak může věnovat nikdy 
nekončícímu zlepšování podmínek pro výuku.

Dne 1. července 2003 byla poprvé v his-
torii školy do funkce ředitele jmenována 
žena, Mgr. Naděžda Vrbatová, PhD. Její 
osobnost byla formována hned několika, 
pro školu šťastnými, okolnostmi. Půvo-
dem absolventka naší školy prodělala 
dvouletou praxi sestry na urologickém 
oddělení havlíčkobrodské nemocnice. 
Zde poznala rub a líc zdravotnického po-
volání a jak sama říká, medicína a péče 
o dospělé se specifickými nemocemi 
jí přinášela zajímavé poznatky. Poté ji 
tehdejší ředitel školy dr. Koubský, starý 
kantor a praktik, který dobře rozpoznal 

její schopnosti k učitelskému povolání, přesvědčil, aby přestoupila na školu 
jako učitelka. A znovu jí osud ukázal svoji vlídnou tvář, protože jí umožnil 
prožít její učitelskou dráhu pod vedením tak výrazných osobností, jako byli 
dr. Koubský a dr. Dvořák, kteří její vnímavou mysl nepochybně velmi ovliv-
nili. Oba dva osobnosti, ale přece tak nebetyčně rozdílní – kantor a kumštýř.

O všechno ostatní už se ovšem dr. Vrbatová musela postarat sama. A po-
starala se nepochybně dobře, protože její široký rozhled, takt, organizační 
schopnosti a cit pro správná rozhodnutí mají rozhodující zásluhu na velkém 
rozvoji školy v posledních letech.

Mgr. Naděžda Vrbatová, PhD.
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Ve školním roce 2004/2005 došlo na střední škole k zásadní změně. Obor 
všeobecná sestra byl zrušen a nahrazen oborem zdravotnický asistent. Vzdě-
lávání v oboru zdravotnický asistent směřuje k tomu, aby žák byl připraven 
jak pro uplatnění v praxi, tak pro případné další vzdělávání. Je veden tak, aby 
byl připraven pod odborným vedením poskytovat vysoce specializovanou 
ošetřovatelskou péči.

Vyučovací předmět ošetřování nemocných je zakotven v osnovách 3. a 4. 
ročníku. V rámci tohoto předmětu je realizována odborná praxe, která umož-
ňuje žáku poznat reálné pracovní prostředí, učit se řešit skutečné pracovní 
problémy v klinických podmínkách a komunikovat s lidmi. Hlavním cílem 
praktické výuky je poznávání souvislostí, které ovlivňují zdravotní stav, pro-
jevy nemocí, jejich diagnostiku, léčbu. Důraz je kladen na holistický přístup.

Praktické vyučování na naší škole je realizováno odbornou praxí, která 
probíhá formou skupinové výuky na oddělení interním, chirurgickém, orto-
pedickém, oddělení dlouhodobě nemocných, neurologickém i domovech pro 
seniory. Praktické vyučování vede žáky k tomu, aby jednali odpovědně a při-

Výuka srdeční masáže
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jímali odpovědnost za své rozhodování a jednání, pracovali kvalitně a pečlivě, 
dodržovali postupy, vážili si práce jiných lidí a byli schopni sebehodnocení. 
Žáci během studia absolvují souvislou pětitýdenní praxi.

Praktické vyučování vede rovněž žáky ke komunikaci s lidmi s ohledem 
na věk a zdravotní stav, odpovědnosti za svoji práci, k toleranci, umění vážit si 
hodnot materiálních i duchovních, dobrého životního prostředí a chránit je. 
Tato profese poskytuje péči dětem od tří let a dospělým, podílí se na preven-
tivní, diagnostické, léčebné, rehabilitační a dispenzární péči. V obsahovém 
zaměření studia převládají v 1. a 2. ročníku jazykové, společenskovědní 
a přírodovědné předměty, ve 3. a 4. ročníku převládají odborné předměty. Pro-
filovými předměty jsou ošetřovatelství, ošetřování nemocných, psychologie, 
komunikace a první pomoc. Studium je zakončeno maturitou, která zahrnuje 
tyto povinné odborné předměty: ošetřovatelství, somatologie nebo psycholo-
gie a komunikace, praktická zkouška ošetřování nemocných.

V dalším roce pak došlo k rozšíření nabídky studia o obor zdravotnické  
lyceum, které intenzivně připravuje žáky k dalšímu studiu se zaměře-
ním na zdravotnické obory, tedy zejména k dalšímu studiu na vysoké 
škole. Lyceum zaručuje možnost pokračovat ve studiu všech studijních oborů 
na lékařských fakultách, zdravotně-sociálních fakultách a pedagogických fakul- 
tách, které připravují učitele zdravotnických předmětů; žáci se mohou za-
měřit také na studium sociální práce a jiné obory. Studium zdravotnického 
lycea umožňuje hlubší vzdělání ve všeobecně vzdělávacích předmětech. 
Studium dvou cizích jazyků umožňuje získat všeobecný rozhled v oblasti 
zdravotnictví. V prvních dvou letech převládají všeobecně vzdělávací před-
měty a od 3. ročníku žáci volí výběrové předměty se zaměřením na klinické 
lékařské a ošetřovatelské obory nebo obory technické či laboratorní. Studium 
je rovněž zakončeno maturitní zkouškou. Pokud absolvent nebude pokračo-
vat ve studiu, mohl by získat formou akreditovaných kvalifikačních kurzů 
oprávnění k výkonu některých nelékařských povolání, např. zdravotnický 
asistent, ošetřovatel, zubní instrumentářka. Uplatnění mohou absolventi na-
jít i v sociálních službách a v různých organizacích zabývajících se sociální 
nebo charitativní činností.

V současné době mají všichni naši pedagogové plnou kvalifikaci získa-
nou studiem na vysokých školách. Školní stanice jsou na oddělení interním, 
chirurgickém, dětském, gynekologickém, ortopedickém, neurologickém, 
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urologickém, otorinolaryngologickém a v psychiatrické nemocnici. Žáci 
vykonávají odbornou praxi také v dalších zdravotnických a sociálních zaříze-
ních, a to nejen v rámci regionu.

Po dlouhá léta se rozvíjí spoluprá-
ce školy s ČČK při přednáškách první 
pomoci na základních školách a při 
výkonu zdravotnické služby na růz-
ných soutěžích a branných kurzech. 
Zčásti se studentky také podílely 
na zajišťování pečovatelské služby 
o staré občany. K prioritám budou-
cích zdravotníků patří poskytnout 
první pomoc na různé úrovni. 
Nejlepší z nich mají možnost zastu-
povat školu na celostátních soutěžích  
první pomoci. Každoročně se koná 
soutěž, kde si mohou porovnat své 
schopnosti a znalosti z této oblasti 
studenti druhých ročníků.

Studenti se každoročně účastní školních kol psychologické olympiády 
a v předvánočním čase soutěže první pomoci. V roce 2016 se soutěže prv-
ní pomoci zúčastnili žáci druhých a třetích ročníků oborů Zdravotnické 
lyceum a Zdravotnický asistent. Cílem soutěže bylo, aby se žáci naší školy 
naučili poskytovat první pomoc beze strachu, kvalitně a profesionálně. Úko-
ly připravené pro soutěžící byly velmi náročné a dokonale odrážely realitu. 
Na autentičnosti přidávalo i perfektní líčení. V tomto roce se soutěže zúčast-
nilo 18 družstev. Družstva postupně procházela třemi stanovišti, na kterých 
pro ně byly připraveny tyto modelové situace: překotný porod, otrava houba-
mi v domácnosti, ozbrojené přepadení v obchodě. Zvládnutí těchto náročných 
situací ihned bodově hodnotila komise složená z učitelek odborného výcviku 
a hasičů místního záchranného sboru. Po uplynutí časového limitu byly se 
soutěžícími okamžitě konzultovány chyby, kterých se dopustili, a naopak 
vyzdviženo, co bylo provedeno profesionálně. Pro žáky tak byla vytvořena 
možnost prezentovat před profesionály své studiem získané odborné znalosti 
a dovednosti v oblasti poskytování první pomoci.

Instruktáž při soutěži první pomoci
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Škola pro svoje žáky rovněž organizuje návštěvy zahraničních výukových 
zařízení a jazykově vzdělávací pobyty. V roce 2015 to byl jazykově vzdělávací 
týdenní pobyt ve Velké Británii – Walesu pro žáky2. až 4. ročníků. Výběr žáků 
proběhl formovou vědomostní soutěže. Soutěž obsahovala didaktický test 
z angličtiny a postoupivší studenti psali slohovou práci. 20 nejlepších žáků se 
pak mohlo zúčastnit pobytu, jenž byl pro žáky zdarma.

Studium je každoročně doplňováno odbornými, historickými, literárními 
či přírodovědnými exkurzemi a celkový rozhled studujících rozšiřují i ná-
vštěvy výstav a divadel.

Dvě školy pod jednou střechou
Střední i vyšší škola mají sice rozdílné výukové plány, ale nežijí izolovaně ve-
dle sebe. Jejich činnosti se ovlivňují a v mnoha ohledech prolínají. Obě školy 
nabízejí množství aktivit, které mají žákům i studentům napomáhat při zvy-
šování jejich odbornosti i všeobecného rozhledu.

Odbornou praxi žáci a studenti vykonávají převážně v Nemocnici Havlíč-
kův Brod, která je na velmi dobré úrovni (je akreditovaným pracovištěm), dále 
v Psychiatrické nemocnici Havlíčkův Brod, domech pro seniory, stacionářích 
atd. Studenti také využívají možnost vykonávání odborné praxe v zaříze-
ních, která jsou blíže jejich bydlišti, např. v Čáslavi, Jihlavě, Chrudimi atd. Při 
specifickém požadavku na splnění určitého typu odborné praxe si zajišťují 
studenti tuto praxi např. i na klinických pracovištích v Praze a v Brně.

Spolupráce se zdravotnickými zařízeními je velmi dobrá, škola uzavírá 
pro studenty kolektivní smlouvy či dohody o konání odborné praxe, anebo 
zprostředkovává svým studentům uzavření individuálních smluv či dohod. 
Zdravotnická zařízení jsou poměrně vstřícná k poskytování odborné praxe 
našim studentům.

Škola prohlubuje spolupráci s výše uvedenými zařízeními vzájemnou 
účastí na vzdělávacích akcích pro sestry i odborné učitelky, lékaři a sestry se 
podílejí na výuce jako externí učitelé a také na vedení a oponentuře absol-
ventských prací, což prospívá komunikaci a neformální vstřícnosti personálu 
zdravotnických zařízení při realizaci praktické výuky. Hlavní, vrchní a sta-
niční sestry se organizačně podílejí na odborné praxi našich studentů, jsou 
zapojeny do evaluačního mechanismu školy.
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Každý rok v lednu pořádá naše škola konferenci pracovníků nelékařských 
zdravotnických povolání, kde přednášejí naši přední odborníci z oblasti 
zdravotnictví. Akce je registrována u České asociace sester a její účastníci jsou 
ohodnoceni kreditními body podle vyhlášky 321/2008 Sb. Konference se za-
bývají různými aktuálními tématy. Z poslední doby: Pomáháme jiným, kdo a co 
pomůže nám (2013); Kdybychom to tušili… (2014); Čekání na život (2015); Jak přežít (2016).

Na počátku 60. let navázala škola krátké partnerské vztahy se zdravotnic-
kou školou ve Stabinstadtu a v 70. letech se zdravotnickou školou v Levoči. 
Po více jak dvacetileté přestávce se podařilo navázat v 80. letech trvalý zahra-
niční kontakt v nemocniční škole v bavorském Degendorfu, kam naši studenti 
mohli odjíždět na měsíční odbornou praxi. Německá škola při změně své ře-
ditelky ovšem tuto spolupráci na čas ukončila, ale nyní obě školy opět kontakt 
oživují. Velký potenciál se jeví v navázání spolupráce se slovinskou školou 
Školské centrum Nové Město, kde již na podzim 2015 proběhly stáže pedago-
gů a vzájemná spolupráce je reálná.

Naše škola se v roce 2011 
snažila také oslovit několik 
škol ve Slovenské republice 
a skutečně se nám ozva-
la SZŠ Nové Zámky, 
jejíž vedení projevilo zájem 
o spolupráci s naší ško-
lou. Již v roce 2012 přijalo 
vedení naší školy pozvá-
ní slovenských kolegů 
na projekt „Mladý tvůrce“, 
který se koná každoročně 
v Nitře a prezentují se tam 
jak jednotlivé slovenské 
střední školy, tak partner-
ské školy z ČR. Naše škola 
pak v roce 2013 reciproč-
ně pozvala své slovenské 
kolegy na konferenci nelé-
kařských zdravotnických 

Se slovenskými kolegyněmi
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povolání do Havlíčkova Brodu. Ještě v témže roce se vedení obou škol do-
hodlo na konkrétní výměně nejlepších studentů těchto škol formou týdenní 
výměnné stáže studentů třetích ročníků oboru zdravotnický asistent, která se 
po vyřízení nutných formalit také uskutečnila.

Slovenská škola nabízí ke studiu obory zdravotnický asistent a zdravot-
nický masér. Pro nás je zajímavá také z toho hlediska, že se nachází v oblasti, 
která je osídlena velkou maďarskou menšinou, a výuka probíhá jak ve sloven-
ském, tak maďarském jazyce. Po absolvování první výměnné stáže se ukázalo, 
že volba byla správná. Umožnila vzájemně nahlédnout do českého a sloven-
ského vzdělávacího systému zdravotních sester a jeho fungování v praxi.

Stáže přinesly mnoho poznatků, zejména pokud se jedná o porovnání kom-
petencí našich a slovenských žáků, jejich výkonů při praxi v nemocničních 
zařízeních a výběru žáků vhodných charakterových vlastností pro povolání 
zdravotní sestry.

V průběhu výměnných stáží jsou realizovány i exkurze do zdravotnických 
zařízení, kam absolventi obou škol po ukončení studia nastupují. Nezane-
dbatelným přínosem je pak pro studenty samotná změna prostředí, kultury, 
seznamování se s odlišnými tradicemi, historií měst a památek. Velmi pozi-
tivně působí i navazování osobních přátelství mezi žáky i učiteli obou škol. 
Rovněž je patrná snaha žáků obou škol vyvíjet maximální úsilí o dosažení 
nejlepších studijních výsledků, jejichž odměnou je právě výměnná stáž, a to 
je pro obě strany povzbuzující.

Naši žáci jsou velmi dobře připraveni na své budoucí povolání. K tomu je 
vede nejen povinný vzdělávací program s náročnými požadavky, ale i pestrá 
nabídka nepovinných aktivit, které pro studenty škola připravuje.

Aktivně se účastní různých akcí. Naše škola má dlouhodobý preven-
tivní projekt TLAK (Tlak 1996, 2000, 2004, 2008, 2016), při kterém je 
sledován krevní tlak žákům na všech středních školách ve městě Havlíčkův 
Brod s cílem včasné detekce případných zdravotních obtíží a zejména edu-
kace mladé generace v oblasti zdravého životního stylu. Projekt probíhá 
opakovaně ve čtyřletých cyklech, a to od roku 1996, za spolupráce s lékaři pro 
děti a dorost, kteří přebírají do své péče žáky s rizikovými hodnotami krev-
ního tlaku. Na tomto projektu aktivně participují žáci naší střední i studenti 
vyšší školy a učí se edukačním dovednostem a týmové práci. Metodicky řídí 
tento projekt primariát dětského oddělení Nemocnice Havlíčkův Brod a rov-
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něž ho garantuje po stránce léčebné. V následující tabulce uvádíme výsledky 
měření v projektu Tlak (bez roku 2016, jehož výsledky nebyly v době psaní 
tohoto textu ještě zpracovány). 

Rok Počet žáků 
Počet změřených 

žáků 
Počet žáků  

doporučených k vyšetření 

1996 2 222 2 210 96 

2000 1 636 1 628 132 

2004 1 884 1 871 130 

2008 1 659 1 645 109 

2012 1 640 1 618 30 

Celkem 9 041 8 972 497 

Studenti dále pracují v projektu „Zdravý životní styl“, který je orientován 
na dospělou i dětskou populaci. Pod vedením vyučujících provádějí přednáš-
ky spojené s edukací a měřením BMI, TK, procenta tělesného tuku atd. V roce 
2009 byl ukončen velký projekt Prevence poruch příjmu potravy, ve kterém 
bylo vyšetřeno 400 žáků základních škol v Havlíčkově Brodě, u 200 žáků 
v experimentální skupině probíhal edukační program a byly zjišťovány jeho 
praktické možnosti v prevenci poruch příjmu potravy. Na projektu partici-
povaly všechny základní školy v Havlíčkově Brodě a umožnily škole první 
vědeckou studii na poli prevence a edukace v populaci.

V rámci předmětů výživa a výchova ke zdraví provádí studenti mini pro-
jekty, které mají průzkumný a edukační charakter a zaměřují se na všechny 
věkové skupiny – od předškolního věku až po nejstarší generaci. Patří sem 
např. Prevence sociálně patologických jevů – šikana, kouření, drogové závis-
losti, alkoholismus, gamblerství, využití volného času; Péče o chrup; „Do šesti“ 
aneb znáš svou hladinu cholesterolu?; „Třídíš, třídím, třídíme“ (ekologické 
zaměření).

Naši studenti spolupracují s ostatními školami (základními i středními) 
také v zaškolování žáků a studentů v první pomoci, účastní se projektu Kraje 
Vysočina „První pomoc do škol“ a zajišťují i první pomoc při mimoškolních 
akcích (BESIP, Letecké dny). Dále pomáhají organizovat činnosti pro klien-
ty z Psychiatrické nemocnice Havlíčkův Brod – volejbalový turnaj, kulturní 
akce apod. Pracují též jako dobrovolníci pod sdružením FOKUS.
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Vzdělávací program je zajišťován odbornými učitelkami s odpovídající 
vysokoškolskou kvalifikací, popřípadě lékaři a dalšími specialisty z praxe. 
Výuka probíhá v optimálních podmínkách školy, tzn. v kultivovaném pro-
středí, ke kterému přispívají dobře vybavené učebny, a to jak „klasické“, tak 
odborné (učebny ošetřovatelství, ICT, psychologie, somatologie, apod.).

Kvalitu výuky si škola ověřuje svým vnitřním evaluačním šetřením, 
do kterého patří široká škála kontrolních mechanizmů. Jako příklad může-
me zmínit kromě hospitací a aspekce pedagogické dokumentace i evaluace se 
studenty, které pořádáme dvakrát ročně, dále ankety a dotazníky pro studen-
ty, kterými si ověřujeme výuku odborné praxe ve zdravotnických zařízeních. 
Kvalitu výuky nám však nejpřesněji potvrzuje zdravotnický terén, který za-
městnává naše absolventy. S našimi absolventy mají velmi dobrou zkušenost 
místní zdravotnická zařízení, stejně tak jako i velká zdravotnická zařízení 
po celé republice.

Výuka srdeční masáže
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Co ke škole patří
Škola má nyní prostorové možnosti pro realizaci vzdělávacího procesu 
i provozu v rozsahu odpovídajícím výkonům školy. Všechny učebny splňují 
hygienické požadavky a standardně jsou vybaveny audiovizuální technikou 
s pevně instalovanými dataprojektory a počítačem. V případě výuky zejmé-
na zahraničními lektory je možné připojit notebook. Dále je možné v každé 
učebně použít přenosný dataprojektor a snímací kamery.

VE ŠKOLE SE NACHÁZÍ
 − 8 kmenových učeben – kapacita každé je 34 studentů.
 − 1 učebnu somatologie – kapacita 34 studentů s možností využití audio-

vizuální techniky. Učebna je vybavena bohatou sbírkou anatomických 
obrazů, modelů, CD a DVD programů pro výuku.

 − 3 učebny ošetřovatelství – kapacita každé: 12 studentů. Učebny jsou kon-
cipovány jako nemocniční pokoje s komplementem školního nábytku pro 
studenty a velmi kvalitním inventářem pomůcek pro nácvik ošetřovatel-
ských technik.

 − 2 jazykové učebny – kapacita 18 a 14 studentů. Ve větší učebně je k dispo-
zici i interaktivní tabule.

 − 2 učebny výpočetní techniky – kapacita každé 15 moderních počítačů.
 − 1 kinosál – kapacita 70 studentů, standardní stavební řešení, využívání 

audiovizuální techniky.
 − 1 učebnu psychologie – kapacita 20 studentů, audiovizuální zařízení včet-

ně videa, učebna je umístěna v objektu domova mládeže 100 m od školy.
 − 1 laboratoř chemie – kapacita 16 studentů, moderní vybavení s bezpeč-

nostními prvky (odsávání par z úschovny chemikálií apod.)
 − 1 učebnu pro volný čas a studium – kapacita 10 studentů; standardní 

stavební řešení; učebna je umístěna na domově mládeže (100 m od budo-
vy školy); v učebně je 6 počítačů s moderním softwarem a volný přístup 
na internet s rychlostí připojení 100/100 Mbps.

DOMOV MLÁDEŽE
Od samého začátku měla škola vlastní domov mládeže, který však v průběhu 
let měnil svoji adresu. Nejprve byl v areálu nemocnice v pavilonech č. 8 a 6.  
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V tomto období musely všechny studentky po celou dobu dvouletého stu-
dia bydlet v domově, v pokoji se jich tísnilo osm až deset. Po roce 1953 byly 
na DM ubytovány již jen studentky, které nemohly denně dojíždět. Vedením 
domova mládeže a výchovou prvních studentek byla pověřena Břetislava 
Lubasová, později jí pomáhaly odborné učitelky. Vychovatelské povinnosti 
později zajišťovaly kvalifikované vychovatelky. V roce 1960 převzala vede-
ní domova mládeže Marie Sýkorová a po jejím odchodu do důchodu v roce 
1976 ji vystřídala Bohuslava Hamrová. Dne 1. září 1988 nastoupila do funkce 
vedoucí vychovatelky Marie Trávníčková, od poloviny roku 1999 vedla DM 
Jana Neubauerová a od roku 2011 Jaroslava Březinová. Postupnými staveb-
ními úpravami byly velké pokoje přestavěny na menší se 2 až 6 lůžky. V roce 
1988 musel být pavilon č. 8 vrácen nemocnici a studentky byly na přechodnou 
dobu ubytovány v jiných domovech mládeže ve městě.

V roce 1991 získala škola domov mládeže s kapacitou 72 lůžek v budově 
bývalého OV KSČ v Dobrovského ulici. Ve třípatrové budově bylo celkem  
24 třílůžkových pokojů, klubovna s televizí a videem, která byla využívána 
i jako minitělocvična, posilovna, další klubovna s knihovnou a na každém 
podlaží společné sociální zařízení. Výchovu zajišťovaly tři vychovatelky 
a vedoucí vychovatelka. Jídelna DM byla umístěna v přízemí a stravovat se 
zde mohly jak ubytované žákyně, tak i ostatní studenti a učitelé. Výdej stravy 
a úklid v celém domově zajišťovaly dvě pracovnice.

V prosinci 2001 musela ško-
la budovu domova mládeže 
předat soudu a přestěhovat se 
do nově přistavěných prostor 
v areálu nemocnice v Husově 
ulici. Ubytování pro 80 studen-
tek je zajištěno ve 20 buňkách, 
předělených sociálním zaříze-
ním se sprchovým koutem a WC 
na dva dvoulůžkové pokoje. 
Současné ubytovací podmínky 
splňují všechny parametry mo-
derního internátního bydlení. 
Pokoje i další prostory jsou po-

Na pokoji domova mládeže
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stupně vybavovány novým nábytkem, elektronikou a dalším zařízením. 
Prostorná klubovna, vybavená televizí a videem, je využívána také pro výuku 
a činnost video kroužku. Studentky se mohou zapojit do některé z mnoha 
zájmových aktivit pod vedením vychovatelek. Mezi oblíbené patří keramický 
kroužek. Zájem je také o turistiku s cílem poznání okolí Havlíčkova Brodu. 
K vybavení DM patří také studovna, kde je šest moderních počítačů s připo-
jením na internet. Ubytované žákyně mohou využívat i wifi připojení svých 
vlastních notebooků a chytrých telefonů na pokojích. Pro přípravu občer-
stvení slouží malá kuchyňka. Celodenní stravování je zajištěno v jídelně 
s výdejnou, kam je strava dovážena ze základní školy Nuselská, stravovat se 
zde mohou všichni studenti i učitelé. O výdej stravy a úklid domova mládeže 
se starají dvě pracovnice, údržbu a odstraňování závad má na starost údržbář 
školy. Výchovnou, organizační práci a některé pracovně technické povinnosti 
zajišťují dvě vychovatelky a vedoucí vychovatelka.

ŠKOLNÍ KNIHOVNA
Neodmyslitelnou součástí školy je školní knihovna. Původně byla rozdělena 
na studentskou a učitelskou. V roce 1996 získala akreditaci odborné knihov-
ny a ministerstvem zdravotnictví byla zařazena do sítě odborných knihoven. 
Knihovní fond tvoří odborná literatura zaměřená především na zdravotnic-
tví, psychologii a dějiny, dále českou a světovou literaturu, cizí jazyky, beletrii 
a odborné časopisy. Od roku 1996 byl knihovní fond evidován v knihovnic-
kém programu Lanius, později Clavius a uvažuje se o moderním cloudovém 
programu Tritius. V roce 2003 byla knihovna zaevidována u Ministerstva kul-
tury ČR a stala se knihovnou základní se specializovaným fondem. Od roku 
2000 uchovává také absolventské práce studentů VOŠ a spolu s nimi má v sou-
časné době evidováno 15 923 knih. Studenty i pedagogickými pracovníky je 
hojně využívána, takže má v současné době 267 stálých uživatelů a v roce 2015 
činil počet výpůjček 6327.

Na požádání zprostředkuje nebo sama zpracovává jednorázové rešerše. Pro 
nácvik mimoverbální komunikace v předmětech komunikace, psychologie, 
ošetřovatelství a ošetřovatelské postupy vlastní videokameru, k dispozici má 
rovněž diktafon a digitální fotoaparát.

Od roku 2012 ji vede ing. Markéta Salivarová. Knihovna úzce spolupracuje 
s Krajskou knihovnou Vysočiny, s Lékařskou knihovnou FN Hradec Králové, 
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lékařskou knihovnou Nemocnice Pardubice a lékařskou knihovnou Nemoc-
nice Havlíčkův Brod.

PĚVECKÝ SBOR
Škola má také svůj vlastní pěvecký sbor. Vznikl přibližně kolem roku 1977 
jako dívčí pěvecký sbor ,,MÍR“, který byl veden paní Jaroslavou Bredovou 
a byl složen výhradně z žákyň střední zdravotnické školy. Klavírní doprovod 
zajišťovala Miluše Vokáčová. Soustavná každoroční příprava vedla k vysoké 
úrovni tohoto sboru. Od roku 1996, kdy se konal koncert k 50. výročí založení 
naší školy, začal sbor stagnovat a činnost se omezila jen na některé roky.

V roce 2004 se paní Jaroslava Bredová rozhodla svoji činnost ve sboru 
ukončit. Hledala nástupce, ale nebylo lehké nalézt stejně zapáleného člověka. 
Nakonec se chopila funkce sbormistra jedna z absolventek naší školy, paní 
Pavlína Kocmanová. Nadšeně sbírá notové materiály, vybírá vhodné písně, 

Ve školní knihovně
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tvoří si vlastní aranže a ve volných chvílích se vzorně připravuje na jednotlivé 
zkoušky sboru.

Sbor je složený ze studentek, studentů, absolventek a přátel střední a vyšší 
zdravotnické školy, kteří každý pátek odpoledne chvátají do třídy s klavírem, 
aby pilně cvičili. Po celé škole se pak rozléhají zvučné trojhlasy a každý se rád 
chvilku zaposlouchá, když prochází kolem. Každoročně se sbor připravuje 
na vánoční koncerty, které tradičně pořádá pro školu i veřejnost v klášterním 
kostele sv. Rodiny v Havlíčkově Brodě. Zhruba hodinový program je vyplněn 
především vánočními koledami, ať už v sólovém nebo sborovém provedení, 
a nechybí ani modernější písně. Každým rokem se svým zpěvem také zavítá 
do obcí Herálec, Štoky, Rušínov a samozřejmě nezapomíná ani na nemocné 
občany. Pravidelně vystupuje v Domově ve Věži, v Domově pro seniory Reyn-
kova, v Domově pro seniory u Panských. Vloni sbor vystoupil na vánočním 
koncertě v chotěbořském kostele, kde zpíval pro občanské sdružení Benedik-
tus, které pomáhá lidem s postižením.

Vánoční koncert školního pěveckého sboru v klášterním kostele sv. Rodiny
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Dále pěvecký sbor naší školy spolupracuje se sborem havlíčkobrodského 
gymnázia, společně s dalšími dvěma sbory z umělecké školy pak pořádají 
každým rokem jarní koncert. Pěvecký sbor také pravidelně zajišťuje kulturní 
program na slavnostním předávání vysvědčení maturit a absolutorií, kde se 
snaží svým zpěvem zpříjemnit důležité slavnostní chvíle všech studentů.

Klavírní doprovod zajišťuje již řadu let ing. Jiří Kletečka, který s nadšením 
cvičí po večerech hudební doprovody k jednotlivým skladbám. Příprava kon-
certů a různých vystoupení zabírá spoustu času, přesto má sbor v současné 
době asi 20 členů. Studenti mají mnoho povinností a úkolů, absolventky školy 
jsou již matkami od rodin a v plném pracovním nasazení, proto je od nich vel-
mi hezké, že si najdou ještě čas přinášet radost ostatním.

TĚLOCVIČNA A POSILOVNA 
Od konce roku 1999 má škola svoji vlastní moderně vybavenou tělocvičnu 
a posilovnu. Škola se vždy starala o tělesnou zdatnost a odolnost svých žáků, 
které při svém náročném povolání budou zcela jistě potřebovat. Proto také 

Jedno z družstev vánočního turnaje ve volejbale
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neustále cvičební a posilovací nářadí obnovuje a studenti zde mohou cvičit 
i mimo hodiny výuky. Učitelky tělesné výchovy nabízejí žákům rozmanité 
pohybové činnosti, aby si mohli vybrat to cvičení k udržení a zlepšení fyzic-
ké kondice, které by jim přineslo radost a bylo pro ně osobně nejvýhodnější. 
Kromě sportovních her se žáci v hodinách tělesné výchovy zabývají gymnas-
tikou, atletikou a úpoly. Pořadová cvičení jsou však v žebříčku oblíbenosti 
na posledním místě. Místo toho dávají žáci přednost drobným pohybovým 
hrám, tanci, strečinku, cvičení jógy, tai chi (tchaj-ťi čchüan) a různým psy-
chomotorickým, dechovým i relaxačním cvičením. Nechybí ani různé 
zdravotní a kompenzační cviky včetně procvičení okohybných svalů. Vše je 
vedeno k rozmanitosti, aby si žáci mohli vyzkoušet cvičení, které jim nejlépe 
vyhovuje a mohli v něm po ukončení školy soukromě pokračovat. Každo-
ročně pořádá škola pro žáky prvních ročníků střední školy týdenní lyžařský 
výcvik na horách a pro druhé ročníky sportovně turistický týdenní kurz.

I když soutěže a závody nejsou hlavní prioritou, každý rok se zúčastňujeme 
různých turnajů podle zájmu a výkonnosti žáků. Úspěch motivuje ostatní, 

Naše družstvo v soutěži Kalokagatia
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a proto si nejvíce ceníme 1. místa v celorepublikovém kole silového víceboje, 
které vybojovali chlapci v roce 2010. V roce 2015 se naši žáci účastnili turnajů 
v kopané, atletice, basketbalu, futsalu a soutěže Kalokagatia.

Kalokagatia je zvláštním typem soutěže pořádané v Nitranském kraji 
na Slovensku. Soutěží se v teoretických i praktických disciplínách. Teoretic-
ká část obsahuje oblast dopravy, obecného práva, geografie, historie, sportu, 
bezpečnosti a ochrany zdraví při práci (BOZP), požární ochrany (PO), civilní 
ochrany (CO), ekonomiky, styku s veřejností, sociální služby a prevence dro-
gových závislostí. Praktická část obsahuje topografii, hod granátem, střelbu 
ze vzduchovky, ručkování na laně, běh na 3 km, použití improvizovaných 
prostředků individuální ochrany (IPIO) a první pomoc. V roce 2015 obsadili 
naši studenti v zápolení deseti vítězů oblastních kol výborné 5. místo.

INFORMAČNÍ TECHNOLOGIE 
Jednou z dalších oblastí, na které klade škola velký důraz, jsou informační 
technologie. V roce 2006 měla škola již 37 počítačů, jednu učebnu výpočetní 
techniky, 2 servery a bylo jasné, že údržbu těchto zařízení již nemohou, jako 
doposud, zajišťovat učitelé výpočetní techniky. Plný outsourcing je pro školu 
ekonomicky a organizačně nevýhodný, a tak musela škola přijmout administ-
rátora informačních technologií. V první etapě se škola zaměřila na vybavení 
všech stálých zaměstnanců výpočetní technikou. V druhé etapě se postupně 
vybavovaly všechny učebny počítači a dataprojektory. Zároveň se vybudovala 
wifi síť na škole a domově mládeže. V roce 2009 se podařilo v rámci projektu 

„Zdravotnická informatika na středních zdravotnických školách“ vybudovat 
další učebnu výpočetní techniky s programem NIS (nemocniční informační 
systém), na kterém se budoucí sestry učí nemocniční administrativě od pří-
jmu pacienta k jeho propuštění z ošetřování.

Třetí etapa, která probíhá doposud, se zaměřuje především na zvýšení za-
bezpečení celé školní LAN a zabezpečení dat včetně osobních údajů žáků, 
studentů a zaměstnanců. Zálohování všech dat probíhá prostřednictvím 
programu Veeam na síťové datové úložiště NAS. Pomocí programu Synology 
Cloud Station probíhá zálohování dokumentů všech zaměstnanců v reálném 
čase rovněž na NAS. Pro ochranu jednotlivých PC používá škola světovou 
špičku v antivirových programech – Webroot SecureAnywhere Endpoint Pro-
tection. Samozřejmostí je využívání firewallu Kerio a routeru DrayTek Vigor, 
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který zajišťuje mimořádnou ochranu osobních údajů. V rámci dalšího zvýše-
ní bezpečnosti dat nyní škola implementovala do své sítě velice sofistikovaný 
systém AlienVault OSSIM (Open Source Security Information Management), 
který již využívá 195 tisíc bezpečnostních profesionálů ve 175 zemích světa. 
Tento systém zajišťuje posouzení zranitelnosti, detekci narušení, behaviorál-
ní monitoring a SIEM (Security Information and Event Management).

SIEM je management bezpečnostních informací a událostí a má tyto schop-
nosti:

 − agregace dat–seskupení vybrané části dat z přepínačů, firewallů, serverů, 
počítačových stanic, databází, IDS/IPS, aplikací atd.

 − korelace–nalézání vzájemných vztahů událostí, např. monitorování čin-
nosti konkrétního uživatele, pohled na určité události v nějakém časovém 
intervalu atp.

 − varování (alerting)
 − informační panely, přehledové sestavy (dashboards)
 − reportování shod (compliance)
 − zachování, ukládání historických dat (logů)

Datové srdce školy
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Jeho cílem je pružnější a rychlejší reakce na útoky, úspěšnější detekce úto-
ků, zefektivnění správy infrastruktury a získávání automaticky vytvářených 
statistik o infrastruktuře. Důležité je, že tento systém podává výše uvedené 
informace v reálném čase.

Ke kontrole stavu, jednoduchému monitoringu útoků a inventarizaci 
jednotlivých zařízení připojených do datové sítě využívá škola program Spi-
ceworks.

Naše škola se však nezabývá jen bezpečností infrastruktury IT, ale i eBez-
pečností. K tomuto účelu vypracovala zásady přijatelného užití ICT pro 
zaměstnance i žáky, ve kterých definuje nezbytná opatření a postupy k ochra-
ně dat a informačních systémů školy před zavirováním, neoprávněným 
přístupem, poškozením, ztrátou, zneužitím či krádeží a další pravidla jejich 
používání. Samotná oblast IT se pak řídí „Etickým kodexem systémových ad-
ministrátorů“, vypracovaným asociacemi LOPSA, USENIX a LISA.

Všechny tyto dokumenty jsou zveřejněny na stránkách školy.
Nyní má škola 98 počítačů, 4 virtuální servery, 16 dataprojektorů a 2 učeb-

ny výpočetní techniky. Pro studenty je k dispozici 52 PC, 1 barevná kopírka 
formátu A3 a 3 tiskárny A4, z toho jedna multifunkční. Sdílení dokumentů 
se provádí prostřednictvím aplikace Google Apps. Připojení k internetu 
je realizováno prostřednictvím optické sítě ROWANet s rychlostí 100/100 
Mbps. Páteřní switche LAN jsou pro zvýšení rychlosti přenosu dat propojeny 
optickým kabelem. Dlouhodobým úkolem školy je v této oblasti včasný up-
grade jednotlivých IT zařízení a systémů tak, aby nedošlo k jejich zestárnutí 
a tím k ohrožení bezpečnosti nebo snížení efektivity práce. Škola se v oblasti 
informačních technologií zaměřuje na využívání sice špičkových, ale pro ni 
ekonomicky výhodných řešení.
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Závěrem

Ošetřovatelství vystoupilo ze stínu a již nemusí bojovat o uznání své pro-
fese jako plnohodnotné součásti zdravotnického procesu. Práce sestry 
prošla ve 20. století velkými proměnami, na kterých se podepsaly obě světo-
vé války, ale především rozvoj medicíny, který vyžadoval, aby se sestra stala 
hodnotnou a vzdělanou spolupracovnicí lékaře, edukátorkou pacientů i spo-
lupracovníků. Sestře nestačí jen dobře zvládnout techniku úkonů, ale musí 
být také vzdělaná a musí mít k výkonu své profese osobní předpoklady. Jako 
červená nit se táhne dějinami ošetřovatelství požadavek, aby byla sestra lid-
ská, empatická, laskavá, uměla pacientům naslouchat, byla prostředníkem 
mezi pacientem a lékařem a byla komunikativní. K tomu potřebuje odborné 
znalosti a profesionální zkušenost. Pacienti kladou velký důraz na trpělivost, 
ochotu, schopnost vysvětlovat a laskavost. Po sestře se vyžaduje všeobecný 
rozhled, právní cítění a vysoký morální standard. Práce sestry je tedy velmi 
náročná nejen na psychiku, ale také na odborné vědomosti.

Povolání všeobecné sestry je velmi náročné. Setkává se s množstvím lidí 
různého vzdělání, charakteru, národnosti i zájmů, často v okamžiku ohrožení 
jejich zdraví či dokonce života. Sestra tedy musí být nejen odborníkem lidské-
ho těla, ale i duše a musí brát v potaz veškeré aspekty, které souvisí s lidským 
bytím, aby dokázala jedinci poskytnout péči ve všech jeho bio-psycho-socio-

-spirituálních potřebách. Současně s rozvojem techniky přibývá i požadavek 
na její schopnost ovládat složité přístroje. Jsou na ni kladeny vysoké požadavky 
jednak ve smyslu kvalitního vzdělání a neustálého prohlubování si odbor-
nosti, jednak požadavky na její osobnost.

Spolu s tím, jak se zvyšují nároky na nelékařské zdravotnické pracovníky, 
se zvyšují samozřejmě i nároky na školu. Ta musí ve výuce a výchově zdravot-
níků dostát všem potřebám, které jsou na tento obor kladeny. Musí neustále 
hledat nové zdroje a cesty, aby její absolventi byli co nejkvalitněji připraveni 
do praxe. Aby však mohla tyto úkoly v plné šíři naplnit, musí se na ní vytvořit 
dobré mezilidské vztahy, ovzduší vzájemné důvěry a dobré spolupráce. Tím 
škola získává svého nezaměnitelného dobrého genia loci a z toho plynoucí po-
cit hrdosti žáků, studentů i učitelů z příslušnosti k ní.
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Roku 2016 slaví naše škola 70 let své existence. Za tu dobu prošlo úspěšně 
„rukama“ našich učitelů 4 750 žáků a studentů, z toho 301 mužů. Řekli jsme 
si, jak škola začínala s minimálními prostředky v jediné místnosti v nemoc-
ničním pavilonu, postupem let se pomalu, navzdory mnohým překážkám, 
vzmáhala a nakonec se z ní stala moderní škola, na kterou můžeme být prá-
vem hrdi. Nemůžeme vyjmenovat všechny, kteří věnovali škole svá nejlepší 
léta a krok po kroku svoji školu budovali, ale za jejich práci jim patří naše úcta 
a uznání. Věříme, že i naši nástupci budou spravovat naši školu odpovědně 
a snad ještě lépe než my, aby se mohli při svém odchodu na zasloužený odpo-
činek ohlédnout s pocitem dobře odvedené práce.

Popřejme tedy naší škole i do budoucna dobré vedení, schopné kantory 
a zvídavé žáky. To je přece základem každé dobré školy. Bez zapálených lidí 
ani ze zlatého zámku dobrou školu neuděláte.
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Přílohy

Hodnocení prospěchu v letech 1947–1949

Chování Prospěch Pilnost 

chvalitebné výborný vytrvalá 

uspokojivé dobrý náležitá 

zákonné dostatečný dostatečná 

méně zákonné nedostatečný nestálá 

nezákonné  nepatrná 

PŘEHLED POčTU ABSOLVENTŮ OD POčÁTKU PŮSOBNOSTI 
ŠKOLY AŽ PO SOUčASNOST
Státní ošetřovatelská škola

Denní studium

Školní rok Ošetřovatelky

1948/1949 37 

Vyšší škola zdravotní 

Denní studium

Školní rok Ošetřovatelská větev DS ZS 

1950/1951 37   

1951/1952 31   

1952/1953  20  

1953/1954  28 20 

1954/1955  25 26 

Celkem 68 73 46 

Úhrnem 187 
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Střední zdravotnická škola do roku 2007

Školní rok 
Denní Dálkové Večerní

ZS DS OSE PES VS ZS DS ZS 
1949/1950 42/2        
1955/1956 20 21       
1956/1957 30 28       
1957/1958 - -       
1958/1959 25/1 22       
1959/1960  26       
1960/1961 53/1     4   
1961/1962 35/3     19/4   
1962/1963      17/2 4  
1963/1964 29/2       38/5 
1964/1965 26        
1965/1966 31/2 56      21 
1966/1967 34/3 35       
1967/1968 35/1 30       
1968/1969 29       13 
1969/1970 25/1 24      25/7 
1970/1971 29/3 30 23      
1971/1972 34/1  25/1     27/1 
1972/1973 32 32 31      
1973/1974 68/1     3   
1974/1975 34 34 26/1     36/3 
1975/1976 35/2 31       
1976/1977 38 27       
1977/1978 30 30       
1978/1979 31 29       
1979/1980 27 31       
1980/1981 49   25     
1981/1982 26/1 23       
1982/1983 34/1        
1983/1984 30/2 30       
1984/1985 49/1        
1985/1986 38/2 35      21/1 
1986/1987 35/1 38       
1987/1988 48
1988/1989 33/1 28       
1989/1990 55/2        
1990/1991 39/2 37      26/4 
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Střední zdravotnická škola do roku 2007 (pokračování)

Školní rok 
Denní Dálkové Večerní

ZS DS OSE PES VS ZS DS ZS 

1991/1992 65/4        

1992/1993 53/2 33       

1993/1994 62        

1994/1995 36/3 33      17/2 

1995/1996     56/2    

1996/1997     57/7    

1997/1998     79/5    

1998/1999     53/1    

1999/2000     —    

2000/2001     46/4    

2001/2002     44/4    

2002/2003     54/4    

2003/2004     65/11    

2004/2005     86/6    

2005/2006     54/6    

2006/2007     56/8    

Celkem 1424/45 716 132/2 25 650/58 43/6 4 224/23 

Úhrnem 3 108/134 

Za lomítkem je vždy počet mužů z celkového počtu žáků

Střední zdravotnická škola od roku 2008 

Školní rok Zdravotnický asistent Zdravotnické lyceum 

2007/2008 55/4  

2008/2009 34/3  

2009/2010 29/3 28/4 

2010/2011 19/3 31/8 

2011/2012 14/1 27/6 

2012/2013 15/1 20/6 

2013/2014 21/5 21/2 

2014/2015 27/4 24/7 

2015/2016 15/4 18/6 

Celkem 229/28 169/39 

Úhrnem 398/67 

Za lomítkem je vždy počet mužů z celkového počtu žáků

VYSVěTLIVKY

ZS  Zdravotní sestra 
DS  Dětská sestra 
OSE  Ošetřovatelka 
PES  Pěstounka  
VS  Všeobecná sestra 

Za lomítkem je vždy  
počet mužů z celkového 
počtu žáků 



PŘÍLOHY        77

Vyšší zdravotnická škola 

Školní rok 
Denní forma Kombinovaná forma

DVS DDS DSP KDVS KDSP 

1998/1999 13 13  26/3  

1999/2000 30/1  12  16/3 

2000/2001 30/3     

2001/2002 22/3 20/1    

2002/2003 20   22/2  

2003/2004 18  11   

2004/2005 25/1     

2005/2006 18   44/7 38/5 

2006/2007 0     

2007/2008 36/2     

2008/2009 37/5     

2009/2010 26     

2010/2011 61/2     

2011/2012 18     

2012/2013 24     

2013/2014 18/2   33/8  

2014/2015 22/1   29/4  

2015/2016 16   26/5  

Celkem 434/20 33/1 23 180/29 54/8 

Úhrnem 724/58 

Za lomítkem je vždy počet mužů z celkového počtu žáků

Specializační studium

Školní rok Ošetřovatelská péče v psychiatrii

2009/2010 30/1

2010/2011 26/7

2011/2012 25/2

2012/2013 24/6

2013/2014 29/1

2014/2015 29/4

2015/2016 30/6

Celkem 193/27

Za lomítkem je vždy počet mužů z celkového počtu žáků

VYSVěTLIVKY

DVS  diplomovaná  
 všeobecná sestra 
DDS  diplomovaná  
 dětská sestra 
DSP  diplomovaná  
 psychiatrická sestra 
KDVS  diplomovaná všeobecná  
 sestra–kombinovaná 
KDSP  diplomovaná psychiatrická  
 sestra–kombinovaná
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Pomaturitní kvalifikační studium

Denní studium 

Školní rok ZS DS 

1989/1990 26  

1991/1992 25/2  

1993/1994  27/7 

1994/1995  14/4 

1996/1997  11/2 

Celkem 51/2 52/13 

Úhrnem 10 /15 
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